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NA P R A G U  N O V E G A  LETA
Ko vam, tovariši in tovarišice sodelavci, prav 

iskreno želim zdravja, sreče in uspehov v novem 
letu 1959, vam hkrati iz srca čestitam k dose
ženim uspehom v letošnjem letu.

Na pragu novega leta lahko ponosni ugoto
vimo, kako naš kolektiv iz leta v leto napreduje 
tako pri proizvodnji, kakor tudi pri usposablja
nju naših ljudi za izvrševanje zaupanih jim dolž
nosti. Ponosni smo lahko na dognanje, da dose
gamo rekorde v proizvodnji in da smo. zabeležili 
tudi letos nov rekord v količinski proizvodnji. 
K temu uspehu še prav posebej čestitam vsem 
članom našega kolektiva.

V minulem letu nismo samo presegali plan
skih nalog in dosegali rekordov v proizvodnji. 
Rečemo lahko, da smo prevzgajali tudi sami 
sebe ob razvijanju in uveljavljanju delavskega 
samoupravljanja, ob krepitvi socialističnih in 
medsebojnih odnosov ter pravega tovarištva. 
Tako smo vsestransko pomagali naši družbi pri 
izgradnji socializma, pomagali smo v boju resni
ce in naše socialistične stvarnosti s sovražniki 
našega vodstva in naše dežele.

Zavedati se moramo, da so vsi ti uspehi 
plod skupnega prizadevanja in hotenja našega 
kolektiva kot celote. Naš kolektiv je razumel 
svoje naloge in dolžnosti. Dojel je svojo vlogo 
v skupnosti, in ker je hotel, uspehi niso mogli 
izostati.

Tovarišice in tovariši, na pragu novega leta 
iskreno želim, da bi nadaljevali to pot. Želim, 
da bi šli vedrih misli in zavestno v novo leto, 
ker je od nas vseh odvisno, kdaj in kako bomo 
izboljšali življenjske pogoje sebi in naši skup
nosti.

Ko prisrčno čestitam članstvu kolektiva, že
lim srečno in veselo novo leto tudi vašim svoj
cem, ki so s svojo skrbjo, vam žrtvovano, da 
ste zdravi in zadovoljni prihajali na delo, prav 
tako pripomogli k lepim uspehom našega pod
jetja.

Želim vsem, da bi preživeli novoletne praz
nike v prijetnem veselju in zadovoljstvu ob za
vesti doseženih uspehov in premišljanju čim- 
boljšega bodočega dela in srečnih dni. Prepričan 
sem, da bo naše skupno delo uspehov polno tudi 
v novem letu in da gremo tako s skupnimi na
pori v jutrišnji lepši in boljši dan.

Glavni direktor: 
Vladimir Veber

Delavski svet čestita

Kr ‘ -f%. :

Vsem članom kolektiva želi delavski svet mno
go osebne sreče, zadovoljstva in obilo delovnih 
uspehov v novem letu 1959.

Delavski svet čuti dolžnost, da se hkrati za
hvali vsem članom kolektiva za veliko prizade
vanje pri delu v letošnjem letu. To vsestransko 
prizadevanje je omogočilo gospodarski uspeh in 
napredek podjetja, kar je lep prispevek naši so
cialistični skupnosti.

Tudi v letu 1959 nas čakajo odgovorne na
loge, ki jih bomo rešili le z  vsestranskim sode
lovanjem članov kolektiva. Zaradi tega je po
trebno, da vsi aktivno sodelujemo za izboljšanje 
delovnega procesa in tako omogočimo ustvariti 
pogoje za čimvečjo delovno storilnost.

Z revolucionarno zavestjo stopajmo v vedrem 
razpoloženju novim nalogam nasproti .

Predsednik delavskega sveta: 
Anton Marolt
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DE L O IN N A L O G E  K O M U N I S T O V
V ¡hitrem tem pu tehničnega, političnega in 

ku ltu rnega razvo ja naše domovine je  neiz
podbitno dejstvo, d a  m ora organizacija Zveze 
kom unistov s ta ti n a  čelu vsemu dogajan ju  
te r  biti najrevolucionam ejša opora delovnim  
ljudem  pri njihovem  prizadevanju za dosego 
čim boljših delovnih uspehov. Da p a  lahko  to 
doseže je  neizogibno, d a  vsak kom unist raz
vije svojo ak tivnost med širokim i ljudskim i 
množicami. Ce govorimo o aktivnosti ¡komu
nistov, tedaj je  potrebno, d a  spregovorimo ne
kaj besed tud i o osebnosti kom unista, o  tisti 
osebnosti te r  n jen ih  odlikah in vrlinah , ki je 
ustvarila  pogoje za našo veliko revolucijo te r 
se spojila v  mogočno g ran itno  in neprem aglji
vo celoto, k i je  vodila naše narode, naše  de
lovne ljud i v  boj proti kapitalističnim  mogot
cem, v boj pro ti okupatorju  in  dom ačim  izda
jalcem  in tako  dosegla veličastno zmago na
ših delovnih ljudi, k i so zaključili svoj dolgo
letni boj za obstanek z zmagovito revolucijo 
t. j. naša s lavna K om unistična p artija , ki se 
je  v  novih pogojih dela v  socialistični državi 
preim enovala v  Zvezo kom unistov Jugosla
vije.

Mi sm o v  povojni dobi storili velikanski 
skok nap re j, toda k ljub  tem u je  vprašan je 
osebnosti kom unista ali lika kom unista v  d a 
našnjih  razm erah  p rav  tako aktualno' ko t je  
bilo aktualno v  predvojnem  času, v  času 'glo
boke ilegale in  v času naše štirile tne  borbe 
s fašističnim i zavojevalci, k i so preplavili n a
šo deželo, m orili in  požigali ob pomoči dom a
čih izdajalcev.

Naši delovni lju d je  so vedno g le d a li 'v  ko
m unistu človeka, ki je  vzor v  vsakem  pogledu, 
človeka, k i so m u in teresi skupnosti vedno 
važnejši od lastn ih  osebnih interesov.

Ako hoče torej član  Zveze kom unistov ob
držati ugled v  svoji okolici, p a  bilo to  p r i delu 
v podjetju  ali n a  terenu, m ora paziti n a  svoje 
besede kakor tudi n a  svoja d e jan ja  te r  se  iz
popolnjevati v  nauku  m arksizm a in  leniniz
ma, ki je  za je t v polni m eri v  g rad ivu  V ll. 'f  
kongresa Zveze kom unistov Jugoslavije.

Član Zveze kom unistov m ora na svojem  
poslu paziti, kako  njegovi tovariši p ri delu 
ocenjujejo njegovo delo te r  biti v s ta ln i zvezi 
z ljudm i, s katerim i živi in  dela. Posvečati 
m ora posebno ¡pozornost k ritik i in  sam okri
tiki. N epravilno je, če ne sprejem a u p rav i
čene in dobronam erne k ritik e  svojih  tovari
šev in sotovarišev ¡pri delu, k i opazijo njegove 
napake -in ga hočejo z dobronam erno k ritiko  
na to opozoriti. Napake p a  je  treb a  sam okri
tično priznati, če so ¡bile storjene in  odpraviti 
pri konstruk tivn i in  dobronam erni k r itik i m i
selnost, d a  te  tovariši kritiz irajo  iz kakega 
osebnega razloga, temveč spreje ti k ritiko  z 
zavestjo, d a  im ajo tovariši edini nam en  od
stran iti pom anjkljivosti te r  ¡s tem  koristiti 
tebi in družbi.

V ečkrat se zgodi, d a  k ak  ¡tovariš ne spre
jem a k ritik e  in  n e  ocenjuje trezno in  prem iš
ljeno te r  nezdravo reagira. Član Zveze kom u
nistov m ora poleg ¡pravilnega razum evanja 
kritike biti odločen p ri svojem  poslu, h ladno
krven in m ora trezno prem isliti kako  izvršiti 
postavljeno m u nalogo. Površno izvrševanje 
dela, v ih ravost in nervoza n e  sme biti lastna 
komunistu.

Cesto se posamezni člani om ejujejo p ri de
lu  le n a  osebno zadolžitev. To ni skladno z 
našimi strem ljenji. Član Zveze kom unistov ne 
sme iti brezbrižno mimo nepraviln ih  pojavov, 
kjerkoli jih  opazi, tem več je  dolžan, d a  opo
zori in  pokaže razne nepravilnosti, sa j je  to 
dolžan storiti vsak držav ljan  naše socialistič
ne domovine.

Delovnemu kolektivu je  zaupana ljudska 
imovina, d a  jo  skrbno čuva in  d a  im a vsak 
posameznik pravilen  odnos do ljudskega im et
ja. Zlasti p a  m orajo p ri itern p rednjačiti člani 
Zveze kom unistov tako, d a  sami s svojim  
vzgledom vzbujajo  pri sotovariših, č lanih  ko
lektiva občutek spoštovanja in odgovornosti 
do ljudskega imetja.

Po vsem  tem  ne m ore ¡biti vseeno, kdo je  
spreje t v  članstvo Zveze kom unistov. V član 
stvo ZK m orejo  biti spreje ti predvsem  delav
ci, ki so se izkazali p ri delu in za k a te re  ko 
lektiv ve, d a  so z vsem  srcem predani stvari

socializma, d a  ¡so to ljudje, ki so prip ravljeni 
žrtvovati vse za napredek našega pridnega in  
požrtvovalnega ljudstva, lju d je  v katerih  
članstvo kolektiva vidi svoj vzor.

Tu je  treiba postaviti tud i vprašan je iskre
nosti posam eznikov do ZK. Jasno  je, d a  nim a 
član  ZK popolnoma nič skrivati pred svojo 
organizacijo. Znano je, d a  je  eden naših  od
delkov sprejel dva člana v  svoje vrste v  dobri 
veri, da im ata za to  osebne vrline. Pozneje 
pa sita se oba tovariša  znašla n a  zatožni klopi, 
bila obsojena in  naravno  tud i izključena iz 
Zveze kom unistov. Ta p rim er kaže, da so to
variši p ri odločanju o sprejem u gledali p re 
ozko, da niso ¡polagali dovolj pozornosti obna
šanju teh  tovarišev  .izven podjetja  in  končno, 
da je  ¡bila tudi n jihova vzgoja ¡pomanjkljiva.

Vsekakor je  treb a  pri sprejem u v  organi
zacijo upoštevati m nenje delavstva, saj n a 
šemu delovnem u človeku ni in ne m ore biti 
vseeno kdo na j ¡bo član ZK, ker je Zveza ko 
m unistov la st lju d s tv a  in je  njeno delo n a 
m enjeno izključno v  dobrobit ljudstva.

■ N aša zakonodaja se h itro  sprem inja, do- 
po ijn ju je in  š ir i n a  vsa področja družbene 
dejavnosti, k e r  se m ora razv ija ti in prilago
diti ¡stopnji razvojnega procesa naše ¡sociali
stične družbe, k a jti v  nasprotnem  prim eru  bi 
zaostala in zasta re la  te r  bi postala sam a ovira. 
Toda naša zakonodaja oh ran ja  kljub  spre
membam ¡svojo izrazito socialistično vsebino, 
ki pravno regulira socialistične odnose v  n a 
šem družbenem  razvoju. Jasno  je, d a  je  ne
mogoče zahtevati, d a  bi vsi člani ZK poznali 
vse uredbe, zakone in  razne druge zakonske 
predpise, ka te rih  je  nešteto, toda eno pa m o
rajo  vedeti, in to ne sam o člani ZK, m arveč 
vsak naš dober državljan , da je  p ravna po
dlaga vsem našim  zakonom izrazito in izključ-

Življenje in zdravje je
Gospodinjski krožek L judske tehnike To

varne em ajlirane ¡posode dokaj živahno raz
v ija  ¡svojo' dejavnost. K ako potreben je  bil, 
pa bo ¡pokazala bližnja bodočnost. U poštevati 
moramo, d a  je  skoro polovico kolektiva de
lavk in  nam eščenk, ki so večinom a gospo
dinje.

Krožek je  o rganiziral poleti zdravniška 
predavanja. O zdrav ju  in varnosti žene je 
predaval tovarn išk i zdravnik tov. dr. P e t
rovič. Po vsakem  predavanju  se je  razvila 
živahna razp rava  o najrazličnejših  problem ih, 
s katerim i se bori zaposlena žena. Z dravnik  
dr. Petrovič se je  s svojimi nasveti zelo p r i
bližal našim  članicam  in  si pridobil njihovo 
zaupanje celo v ¡delikatnih zadevah, ki jih  
žena ne zaupa drugem u človeku. Njegovih 
predavanj in nasvetov si članice našega ko
lek tiva še želijo.

K ako zgrešena je  neka dozdevna sram e
žljivost v nekaterih  pogledih in  kako  nujno 
potrebne nasvetov so neka te re  žene in  dek le ta  
prav  v spolnem  življenju, so jasno izpričala 
vprašanja m nogih med razpravam i. Ta okol- 
nost je  dala povod, da je  tovarniški zdravnik  
organiziral brezplačne ¡ginekološke preglede 
za vse članice kolektiva.

Pokazala se je  n u jn a  .potreba, da so vse žene 
in dekleta n aše  tovarne ginekološko preg le
dana. Preglede vrši v tovarniški am bulanti 
ginekolog tov. dr. Marinko. Niso pa ti .pre
gledi strogo obvezni. V saka razum na žena in 
dekle, ki želi ¡predvsem sebi dobro in zdravje, 
se bo odzvala vabilu  za ginekološki pregled.

Doslej je  bilo v  tovarniški am bulanti že 
10 ginekoloških pregledov. P regledanih je 
bilo nad 200 članic kolektiva. In ka j so po-

no socialistična te r  jo  kot tako tudi tolmačiti. 
Vsak naš držav ljan  dobro ve, ozirom a ¡bi mo
ral vedeti, in to  zlasti še član ZK, če v  naši 
socialistični skupnosti kak  predpis povsem ne 
ustreza doseženi stopnji razvoja naše sociali
stične družbe, d a  se po volji ljudstva lahko 
sprem eni ali odpravi tako, da ni več ovira 
zaradi svoje zastarelosti n a  poti p rizadevanja 
naših delovnih ljud i z dosego njihovih plem e
n itih  ciljev — socializma.

Naše članstvo ZK se res zanim a in si p r i
zadeva za študij g rad iva VII. kongresa Zve
ze kom unistov Jugoslavije, vendar je  ta  štu
dij po načinu ¡in vsebini prem alo sistem atičen. 
Gradivo VII. kongresa je  rezu lta t plodnega in 
napornega dela ZK Jugoslavije. Sestavljen je  
na podlagi nauka m arksizm a in leninizm a, je  
rezultat v sestranske preizkušnje tega nauka 
v praktičnem  prizadevanju  za u stva rjen je  n a j
globljih socialističnih odnosov med ljudm i 
naše dežele in  izrazit prim er prizadevanja za 
krepitev  m iroljubnega sožitja m ed vsem i na-

. rodi sveta.
Na konferenci članstva ZK se je  tem eljito 

obravnavalo pismo C entralnega ¡komiteja ZK 
Jugoslavije. K onferenca je  ugotovila n a  po
dlagi zelo obširne in  konstruk tivne kritike, da 
je  mogoče mnogo pograšk in  napak odpraviti 
te r  delo prilagoditi vsebini pisma. Z lasti je  
bilo poudarjeno, naj bo študij gradiva VII. 
kongresa bolj sistem atičen te r  ¡prilagojen n a 
šemu dogajanju tako, da se bo njegova vsebi
na ču tila  pri praktičnem  uporab ljan ju  sm er
nic, k i jih  je da l VII. kongres.

Glede na to  naj bi se razprava o gradivu 
VII. kongresa bolj razgibala in  se razširila 
tudi med članstvo sind ikata te r med članstvo 
drugih m nožičnih organizacij v  podjetju.

Ej.

najdražje, kar imamo
kazali ginekološki pregledi? Pokazali sp, da 
je  več kot tre tjin a  pregledanih žena in  deklet 
bolnih, ki so potrebne am bulantne pomoči, 
nekaj ¡pa je  m ed n jim i takih , ki bodo m orale 
iskati pomoč celo v  bolnišnici.

Naše žene in  dek leta  se rade izm ikajo 
ginekološkemu pregledu. Navadno ne občutijo 
nobenih bolečin in  zato ne iščejo zdravniške 
pomoči. M ajhne ranice, ki so posledice po
roda, splava in  razn ih  prehladov, so naj večja 
nevarnost za ra k a s ta  in d ruga obolenja. Že 
m arsikatera žena je  plačala svojo nevednost 
z življenjem . N ekatere pa iščejo zdravniške 
pomoči, ko je  že prepozno. P rav  te  so veliko 
brem e svojim  družinam  in naši družbi.

Ginekološki pregledi se vršijo  v popoldan
skem  času n ek a jk ra t n a  teden. T raja li pa 
bodo tako  dolgo, dokler ne bodo pregledane 
vse članice našega kolektiva, k i tak  ¡pregled 
želijo. Članice ko lek tiva ¡gredo na pregled 
po ¡posameznih oddelkih. Po pregledu cesto 
med seboj razpravljajo .

V Interesu vsake posamezne članice ko lek
tiva je, da se p regleda zanesljivo udeleži. P re 
gleda niso po trebne sam o m lade žene in  d e
kleta. Dosedanji zdravniški izvidi so pokazali, 
da so ginekološkega pregleda zlasti potrebne 
sta re jše  in k i so že v  letih. Ko ste  na pregledu 
se m im o in popolnoma zaupajte  zdravniku — 
ginekologu. P ovejte  m u in  vp raša jte  ga vse, 
k ar ču tite  za potrebno. On bo vaš najboljši 
svetovalec. V saka pam etna žena ¡pa bo tudi 
upoštevala n jegove nasvete. Z drav ljen je v 
ženskem dispanzerju  v  Zdravstvenem  dom u 
ni tako hudo, k o t si n eka te re  predstavljajo . 
Vsako bolezen m oram o v  kali zatreti.

PLANINKE, PLANINCI!

\J.diovi tAolik ¿lovmikik %oca vua valijo 
v ¿vojo lelo ô uypAOit. Podajmo ¿e v vijikove zimilce 
cace z  željami, da li lilo ¿cecm (aovo leto!

ODBOR PLANINSKE SKUPINE

«as. <J»w. j S p



|  Visok delavec na svojem delovnem mestu - 
I svoj varnostni tehnik!
g

Talko je  bilo geslo »Tedna varnosti«, ki 
je  bil organiziran v celjskem  okraju  v času 
od 17. do 23. novem bra. Zavedajoč se 

i  velikega pom ena varstvene vzgoje in  zaščitne 
f  qprem e pri produktivnosti podjetja, se je 
j naša varnostna služba tem eljito  p rip rav ila  n a  
L »Teden varnosti«, č igar akcije se bodo ne- 
|  dvomno odražale za daljšo  dobo. Komisija 
|  HTZ in varnostni tehn ik  tov. Vlado Januš s ta  
|' prevzela organizacijo »Tedna varnosti«, vse 
|  ostale naloge in  dolžnosti p a  so prevzeli d e 
li lavei sami.

Iz poročila o izvršenih  nalogah v  »Tednu 
p  varnosti« je  razvidno, kaj je  bilo storjenega 
p  za izboljšanje HTZ — službe in  delovnih po
li go jev v naši tovarni.
§| U pravni odbor pod je tja  je  imel izredno 

sejo, posvečeno higiensko-tehnični zaščiti v 
sl tovarni. Na seji je  sp reje l več predlogov ko
lim isije  HTZ, m ed n jim i predlog o nagradnem  
P 'skupinskem  in poedinskem  tekm ovanju v 

tednu varnosti, predlog za izboljšanje toplega 
. obroka hrane, za  k aterega -bo podjetje p ri- 
¡ |spevalo  11 d in  več k o t doslej, predlog, da do
li  bijo delavci in delavke, k i so nosili samo 
M predpasnike, delovne obleke, odnosno delovne 
lih a lje , predlog za proučitev praln ice in šival- 
jSnice delovnih oblek in, d a  bi delavec dobil po 
E d v e  delovni obleki, ki b i ju  lahko m enjaval 
g  in bil vedno čist te r  predlog, da se m ora ven- 
¡ftilac iji delovnih prostorov posvetiti vsa po

zornost.

Anketa
V želji, da bi delavski svet dobil m nenje in 

predloge za zboljšanje osebnega s tan ja  delav
cev v  podjetju  je  b ila  izvedena anke ta  vseh 
zaposlenih. V prašan ja so bila postavljena 
tako, d a  anketiran i niso imeli težav pri od
govorih. Im eli so m ožnost napisati vse, k a r  
jih  teži. N ekateri so  sprejeli anketo z neza
upanjem . N ekateri je  sploh niso hoteli spre
je ti s pripombo, d a  je  bilo že več anket in  da 
so rom ale v  koš. Zato je  bil odziv n a  zadnjo 
anketo povprečen. A nketo je  sprejelo od 2159 
zaposlenih 1922 delavcev in uslužbencev. A n
kete  ni sprejelo 237 zaposlenih, k e r  so bili 
boland ali n a  dopustu, ali pa so jo  sploh od
klonili. A nketo je  sprejelo, pa je  ni vrnilo 
676 delavcev in  nam eščencev. Podpisano in 
brez pripom b je  v rn ilo  416 zaposlenih. P r i
pombe in  predloge pa je  dalo 784 delavcev in 
nameščencev.

P uste  številke so to, ¡povedo pa anketni 
komisiji in  delavskem u svetu, d a  bo treba 
zadnjo anketo tem eljito  analiz irati in odgo
voriti vsem, 'ki so dali predloge in  pripombe. 
Zanimivi so odgovori in  pripombe. Največ 
pripom b je  o prem ajhnem  zaslužku n a  posa
m eznih delovnih m estih  oziroma, d a  niso 
njihovi ¡prejemki z vrednostjo  njihovega dela. 
Na drugem  m estu ¡so m edsebojni odnosi in 
predlogi za zboljšanje stro jnega parka. Nekaj 
pripom b je  tudi zaradi previsokih norm. N e
kaj p a  je  takih , ki jih  bo do ¡podrobnosti ob
ravnavala kom isija.

Načrti za razširitev tovarne
Znano je , da je  s tro jn i p a rk  v našem  pod

je tju  že zastarel in  močno izrabljen. Vsako 
povečanje proizvodnih kapacite t g re  le  dobri 
organizaciji dela in  skrajnem u prizadevanju 
delovnega kolektiva. Zato je  n u jn a  rekon
strukcija  in razširitev  podjetja. V to svrho so 
bila v zadnjem  času posvetovanja v našem  
podjetju  m ed predstavnik i podjetja, oblastve
nimi funkcionarji in  zunanjim i strokovnjaki. 
Sklenjeno je  bilo, d a  bi se izvršila rekonstruk
cija in razširitev  pod je tja  zlasti zaradi proiz
v a jan ja  čimveč em ajlirane posode za široko 
potrošnjo, d a  bi prešli n a  avtom atizirano pro
izvodnjo n a  tekočem  traku . N ačrt za rekon
strukcijo  in  razširitev  tovarne izdeluje sedaj 
podjetje »Slovenija-projekt«.

V »Tednu varnosti« so im eli preddelavci, 
m ojstri in  vodje obratov vseh oddelkov redne 
sestanke, n a  katerih  so seznanili delavstvo s 
predpisi o higienskoHtehnični zaščiti. Delavci 
so dobili varnostno propagandno literatu ro  in 
poslušali z velikim  zanim anjem  predavanja 
tov. Franja Aleša, uredn ika lista »Delo in 
varnost« s predavanjem  film a, kako se obva
rujem o nesreč z električnim  tokom in  kako 
poučimo nanovo sprejetega delavca na de
lovnem mestu.

Na in terni razstavi so bila prikazana vsa 
zaščitna sredstva, ki jih  uporab lja delavstvo 
v  tovarni. V ¡skupinah so m ed odmori p riha
ja li delavci in  si ogledali razstavo, k je r so 
obenem zvedeli, d a  je  žrtvovalo podjetje letos 
že nad 24.000.000 d in a rjev  za zaščito in v a r
nost dela.

Na delovnih m estih, k je r  so težki pogoji, 
so delavci zam enjali obutev z lesenimi pod
plati za obutev z gum astim i podplati in za
ščitnim i jeklenim i kapicami. Tudi so dobili 
delavci zaščitno obleko n a  vseh delovnih 
mestih, k je r je  doslej še niso imeli.

V posam eznih oddelkih so bili prepleskani 
vsii stro ji s svetlozeleno in  rum eno barvo, ki 
je  najprik ladnejša za  oči. V notranjem  pro
m etu so ¡bile nanovo prepleskane vse črte, med 
katerim i se razv ija  transport. Vsi prehodi na 
industrijsk ih  tir ih  so bili nanovo oprem ljeni 
z opozorilnimi tablicam i. Vse do trajano  in ne
rabno orodje v delavnicah je  bilo zam enjano 
z novim. Delno so bili zam enjani tud i leseni 
transportn i vozički z železnim i na gum astih 
kolesih.

Na vtiskovalnih s tro jih  je  odslej ¡prepove
dano delo n a  prosti tek. Vsi vtiskovalci morajo 
vtiskovati posamezno. S troji, M še niso zašči
teni, bodo dobili zaščitne naprave, orodja pa 
bodo oprem ljena s pognezljivimi izmetači, ki 
bodo avtom atično izm etavali v tisn jene p red 
mete. V izdelovalnici ročajev je  b ila  p reu re
jena zaščita n a  m alih  vtiskovalnih stro jih  na 
ročni pogon. V topilnici em ajlov so ročno 
nakladanje zam enjali žerjavi, rekonstrukcija 
topilnice p a  bo km alu gotova. Iz em ajlir- 
nice so bile p restav ljene vse garderobne 
om arice v  začasno garderobo. N ekatere de
lavnice so bile nanovo prepleskane, predvsem  
pa so bili prečiščeni vsi san ita rn i prostori. 
Posebno pozornost so posvečali delavci čistoči 
v obratih.

Ves o b ra t je  bil razdeljen  n a  19 ¡skupin, ki 
so tekm ovale m ed seboj v poznavanju HTZ 
službe in predpisov, v  čistoči, v delovni disci
plini in varnosti p ri delu. Prvo m esto in  na
grado 60.000 d inarjev  si je  zaslužila izdeloval- 
nica ročajev s 87 točkam i od 90 možnih, drugo 
m esto z nagrado 40.000 d in a rjev  skladišče ma
teriala s 86 točkam i, tre tjo  m esto z nagrado
20.000 d inarjev  dekor oddelek ¡s 84 točkami, 
četrto  m esto in nagrado  10.000 d inarjev  to
pilnica emajlov z 83 točkam i, ¡peto mesto in 
nagrado 5.000 d in a rjev  pa strojno ključavni
čarstvo z 82 točkami.

Skladišče gotove posode je  bilo ocenjeno 
z 79 točkami, m ehanična delavnica z 78, v a lil
nica ročajev s 77, oblikovalnica s  74, kle
parska delavnica s 73, rad ia torsk i oddelek 
z 72, prirezovalnica in skladišče surove posode 
z 71, em ajlim ica, elektrodelavnica, pocinko
valnica in  lizdelovalmica kotlov s 70, odprem a 
s 64, zidarska in m izarska delavnica pa z 
58 točkami.

P ri poedinskem  .tekmovanju s k rite rijem  
pism enega ¡predloga za zboljšanje varnosti in  
higiensko-tehničnega v arstv a  p ri delu, je  p re
jel prvo nagrado 25.000 d inarjev  tov. Vinko 
Zotel za predlog o zaščiti p ri stiskalnem  
stroju, ¡po katerem  se orodje z mrežo zapre 
tako, da delavec n e  m ore z roko pod orodje. 
Drugo nagrado 18.000 d inarjev  je  dobil tov. 
Karl Pokelšek za predlog izdelave izmetača 
pri stroju, k i bo takoj izvrgel posodo, ko  se 
prične stro j dvigati. T re tjo  nagrado 12.000 
dinarjev  je’p reje l član kolektiva in  jo  podaril 
v socialne nam ene. Njegov predlog je  bil šed

streha v em ajlirnici, s pomočjo .katere je  
možno poljubno regu lira ti zrak  v  prostoru. 
Četrto nagrado 8.0000 d in a rjev  je  dobil tov. 
Alfred Meznarič za predlog o progrezljivem 
izm etaeu za rad ia tarske člene. Peto nagrado
5.000 d inarjev  p a  je  dobil tov. Bogdan Marin
kovič za predlog o zaščitni zavesi p ri poko- 
sitran ju . K oristni so .bili tudi vsi ostali pred
logi za' zaščito in zdravje delavstva v tovarni.

Nov tarifni pravilnik
S sklepom UO z dne 4. 12. 1958 je  ¡bila ime

novana 9-članska kom isija za sestavo osnutka 
novega tarifnega ¡pravilnika. Za spremembo 
sedanjih  tarifn ih  praviln ikov gospodarskih 
podjetij se vrše že dolgo priprave. V preteklem  
letu se  je  p riče la  an a litsk a  ocena delovnih 
mest, k i je  bila sedaj zaključena po podjetjih. 
Na podlagi ana litske ocene so m orala podjetja 
posameznih gospodarskih panog medsebojno 
vskladiti delovna m esta. Tako je  tudi zdru
ženje kovinsko predelovalne industrije, v k a 
terem  je  včlanjeno naše  podjetje, organiziralo 
v .mesecu novem bru vsk la jevan je analitične 
ocene delovnih m est s podjetji kovinske indu
s trije  v  naši državi. P ri tem  vsklajevanju  so 
sodelovali tudi p redstavniki našega podjetja. 
Cilj tega vsk la jevan ja je  ¡bil, da se podjetja 
m edsebojno zedinijo za enako- oceno enakega 
delovnega m esta. Po končanem  delu je  bila 
sestavljena ¡rang-lista delovnih m est z dolo
čenim številom točk za  vsako delovno mesto. 
Za naše podjetje je  v sk la jevan je  prineslo še 
to  novost, d a  je  od dosedanjih  ¡približno 600 
delovnih mest, reg istriran ih  približno 300 de
lovna m esta bomo verje tno  brez posebnih te
žav lahko  razdelili v sa naša  dela v  podjetju. 
Spisek vseh delovnih m est za vsa .podjetja ¡bo 
Združenje reg istrira lo  t. j. potrd ilo  in  se  v 
bodoče ne bo dovoljevalo odstopanja od vskla- 
jen ih  ocen po delovnih m estih. Naloga te  ko
m isije je, da najp re j razdeli v sa dela v našem 
podjetju  n a  reg istrirana  delovna mesta.

Določanje novih -tarifnih postavk je  poleg 
podatkov, k i jih  je  dala  an a litsk a  ocena in 
vsk lajevanje za poedina delovna m esta, od
visno še od določitve m inim alnih  osebnih do
hodkov in  sklenjenega -tarifnega sporazuma 
m ed Združenjem  -kovinske industrije  in Sindi
kalno  organizacijo podjetij kovinske indu
strije . Odlok o m inim alnih  osebnih dohodkih 
bo izdal Zvezni izvršni svet. Ta odlok pa 
m ora potrd ti Zvezna ljudska  skupščina.

Z določitvijo osebnih m inim alnih do
hodkov ¡bo podana osnova za obdavčitev pod
je tja  in hk ra ti tudi okv ir za sredstva, s k a te
rim i lahko pod je tja  razpolagajo za osebne do
hodke t. j. za p lače te r  s  tem  za določevanje 
višine -tarifnih postavk. Do k a te re  višine lahko 
podjetje določi -poedine ta rifn e  postavke,' bo 
odvisno sicer od podjetja , vendar se bo mo
ralo  podjetje d ržati ta rifnega sporazum a, v 
katerem  -bo določen razpon m ed najnižjo in 
najv išjo  plačo v  podjetju  glede na velikost 
podjetja, n a  b ru to  proizvodnjo, število zapo
slenih in drugo, pričakujem o, d a  -bodo m ini
m alni dohodki določeni že do konca tekočega 
leta, p rav  tako  pa tudi podpisan ta rifn i spo
razum  do tega časa. Na to  bo lahko ta rifna  
kom isija še-le sestavila osnutek  tarifnega 
prav iln ika za naše podjetje. To delo bo ko
m isija  predvidom a opravila že meseca jan u 
a r ja  1959.

Nova pravila podjetja
V zvezi s p red p is i Z akona o delovnih  razme>rjdh 

m o ra  vsako p o d je tje  do konca  tek o čeg a  le ta  u red iti 
na  novo svoje  in te rn e  p re d p ise  g lede  delovnih raz 
m e rij.  Že m eseca m a ja  je  b il n a p ra v lje n  o snu tek  
n ek eg a  p ra v iln ik a  o de lovn ih  ra z m e rjih  za  n ase  pod
je t j e  im b il dan v pogled  k o lek tiv u . K er se je  letos 
sp rem en ila  tu d i n o tra n ja  o rg a n iz a c ijs k a  shem a pod
je t ja ,  sm o m o ra li sk ladno  s tem  sp rem en iti tu d i p ra 
v ila  p o d je tja . T ako  so b ila  iz d e lan a  nova p ra v ila  v 
k a te r ih  je  z a je ta  sed a n ja  o rg a n iz a c ija  p o d je t ja  in 
do ločila  o delovn ih  raz m e rjih . T a  o sn u tek  p ra v il je  
s p re je l  de lav sk i svet na  s e ji  dne 5. 12. 1958 te r  so 
p ra v ila  sed a j p red lo žen a  posebn i kom isiji p ri O b
č in skem  lju d sk e m  o d b o ru  v C e lju , k i m ora p o trd iti ta  
p rav ila . Za č lane  k o le k tiv a  j e  važn o  z lasti to, da se 
bodo n. p r. le tn i dopusti z la s ti  dodatk i k  rednim  
le tn im  dopustom  določevali po teh  novih določilih 
p rav il šele  v le tu  1959. K er so  p ra v ila  obsežna in 
m ora  b iti  v sak  član k o le k tiv a  sezn an jen  z določili 
p ra v il, p redvsem  s  tis tim i, k i se n an aša jo  na delovna 
ra z m e rja , bomo p rav ila , čim  bodo p o tr je n a , razm nožili 
v zadostnem  štev ilu  izvodov tak o , da  bodo vsakem u 
na  razpolago.



Trije »Jugoslovanski Oskarji« 
za embalažo 1958 so pri nas!

V letošnjem septembru je Center za emba
lažo pri Trgovinski zbornici za Slovenijo 
vdrugič razpisal tekmovanje za najvišje pri
znanje »Jugoslovanskega Oskarja za emba
lažo 1958«. Namen tekmovanja je podpreti 
prizadevanja za sodobno racionalno in ukusno 
embaliranje, ki je velikega pomena za plas- 
man na trgu, obenem pa tudi za zaščito pro- 
vience. Tako se je naša država uvrstila med 
petero evropskih držav, ki vsako leto nagra
jujejo najboljše vzorce embalaže in si pri
zadevajo za uvedbo evropskega priznanja za 
vzorce, ki so bili že nagrajeni z državnimi 
priznanji. Te države so: Belgija, Nemčija, 
Avstrija, Italija, Francija in  Jugoslavija.

Za tekmovanje se je prijavilo večje število 
podjetij in vse države, ki izdelujejo emba
lažo. Izbranih je bilo 26 vzorcev, od katerih 
je dobilo priznanje 16 vzorcev, ki so bili oce
njeni vsaj z 80 % dosegljivih točk. V ocenje
valni komisiji so bili naši tehnologi in stro
kovnjaki za likovno obdelavo.

Med tekmovalci je bila tudi naša tovarna 
z obema jeklenkama za butan-propan-plin, 
z aluminijastim 40-litrskim vrčem za mleko 
in s kombiniranim zabojem za transport po
sode. Obe jeklenki sta dobili odlično oceno in 
dosegli 100 točk  Transportni vrč pa je bil 
ocenjen s 65 točkami od 80 možnih. Na pod
lagi takih ocen sta dobili visoko priznanje 
»Jugoslovanske Oskarje embalaže« obe je
klenki in aluminijasti transportni vrč. Tako 
je dobila naša tovarna hkrati kar tri Oskarje.

Z A K A J  »
Mnogi vprašu je jo  zakaj in čemu »Oskar« 

in zakaj n e  »Marko« ali k a j podobnega. Skoro 
vsakdo ve, d a  je  »Oskar« .priznanje za dober 
film. »Oskar« je  postal že m ednarodni pojem 
za neko priznanje. Osvojile so ga Italija, 
F rancija, Belgija, N em čija in A vstrija  te r  
končno še Jugoslavija, ki ga podelijo za

Vsem, ki so doprinesli k tako lepemu pri
znanju našim embalažnim izdelkom izrekamo 
pohvalo in iskreno čestitamo.

Komisija je ocenjevala predložene vzorce 
po posebnem pravilniku, po katerem si je pri
dobilo naše podjetje hkrati s priznanjem še 
naslednje pravice in dolžnosti:

la) Pravico do označevanja svojih emba
lažnih izdelkov, izdelanih po nagrajenem  
vzorcu z označko »»Jugoslovanski Oskar za 
embalažo« z obvezno navedbo letnico nje
gove podaritve.

b) Pravico do izkoriščanja tega priznanja 
v propagandi in publicistiki.

2. Pravice iz točke 1 tega pravilnika niso 
prenosljive.

3. Pravice iz točke 1 prenehajo z zlorabo 
teh pravic.

Zlorabe so:
a) odstop od kvalitete, zaradi katere je 

bilo priznanje podeljeno;
b) prenos pravic označevanja Oskarja proti 

odločbi člena 1;
c) opustitev označevanja letnice v smislu 

člena la, kljub opozorilom Centra za emba
lažo.

4. Ce kršitelj opusti uporabo priznanja 
ima Center za embalažo pravico do tožbe za 
plačilo konvencionalne globe v znesku 100.000 
dinarjev globe.

5. S prijavo svoje udeležbe v konkurenci 
se vsako podjetje podvrže določbam tega pra
vilnika.

O S K A R «
najboljše vzorce embalaže. Tako im am o »Bel
gijskega O skarja«, Francoskega »Oskarja« in 
druge. Na osnovi teh  nacionalnih »Oskarjev« 
bo pri tekm ovanju  v  evropskem  m erilu  po
deljen najboljšem u vzorcu em balaže »Evro- 
oskar«. P ra v  gotovo se bodo tudi naši izdelki 
em balaže borili zanj.

(fiban\e delovne site
v tetešn{em letu,

Naša tovarna je  po svojih ljudeh »mlada 
tovarna«. Č etrtina vsega kolektiva so m la
dinci, več ko t polovica je  delovnih ljud i v 
najlepših letih, šibka četrtina pa je  zrelega 
delavstva, m ed katerim  je  nekaj tipičnih grč, 
takšnih k ak ršne je  ustvarilo  tovarniško živ
ljenje. Mnogo je  prim erov, ko je v tovarni 
zaposlena vsa družina. N ekateri naši lju d je  
so na .tovarno tako  navezani, d a  bi drugod 
težko živeli. T ovarna si ¡pa tudi prizadeva, da 
da bi svoje ljud i navezala nase, saj im a geslo: 
»Zvestoba za zvesto delo« tud i dandanašn ji 
svoj veliki pomen.

Člane kolektiva bo zanim alo gibanje de
lovne sile v letošnjem  letu. P rišlo  je  n a  delo 
skupno 374 oseb, od teh 321 m oških in  26 
žensk, med n jim i je  bilo 32 nam eščenk in 
nameščencev. Zapustilo je  delo v  naši tovarni 
skupno 261 oseb, od teh 208 m oških in 53 
žensik, med n jim i 24 nam eščenk in  nam e
ščencev.

Po lasitni želji je  odšlo iz naše tovarne 
105 oseb, neopravičeno izostalih je  bilo 25, 
sporazumno je  šlo iz naše tovarne 13 oseb, 
k vojakom, je  odšlo 41 fantov, sam ovoljno je  
zapustilo delo 26 delavcev in delavk, pogod
beni rok je  iztekel 4 osebam, nesposobni za 
delo so ¡bili 3 delavci, disciplinsko odpuščenih 
je  bilo 6 oseb, um rle so 4, od teh sta  2 na
pravili samomor, ko t invalidi so bili upoko
jeni 3 delavci, starostno  upokojenih pa je  bilo 
18 oseb.

Na delo v našo tovarno p rih a ja jo  in  jo 
zapuščajo predvsem  m ladi ljudje. Med njim i 
je  mnogo ¡takih, k i jim  delo ne ustreza zaradi 
njihove kvalifikacije. Nekaj pa je  m ed n jim i 
pravih  ptic selivk, k i se rade  šele iz podjetja  
v podjetje. Č eprav število  fluk tu iran ih  ni 
majhno, vendar fluk tuacija  v letošnjem  letu 
ni vplivala n a  našo proizvodnjo, in njeno ren 
tabilnost.

Nagrade za izboljšave
Po sklepu DS je  bilo izplačano za izvršene 

racionalizacije Jožetu Kebru, ¡psihologu, 10.000 
din in  Mariji Čatrovi, preddelavki v  dekor od
delku 10.000 din. Tov. K eber je  ¡predlagal iz
boljšavo oblikovalnega stroja, k i je  b ila  spre
jeta, dočim je  Čatrova predlagala .izboljšavo 
delovnega postopka p ri zaznam ovanju hotel
skih vrčev. Obe izboljšavi sta  koristn i in  upo
rabljivi.

Tov. Kroflič Jernej, vodja dekor oddelka, j.e 
predlagal izboljšavo delovnega .postopka pri 
nanašan ju  em ajla  in dekorja, k i je  ibila preiz
kušena in  sp re je ta  ko t 'koristna in uporabljiva. 
Glede, na p rih ranek , k i je  s tem  dosežen, je 
bila Krofliču priznana nagrada din 40.000 din.

Pereč stanovanjski problem
Zelo pereč je  stanovanjski problem  v  n a

šem podjetju . Nad 240 članov našega kolek
tiva nim a stanovanja. Prosijo za enosobna in  
dvosobna .stanovanja, pa tudi takih, k i pro
sijo za sam ske sobe je  precej. S tanovanjska 
kom isija je  zaradi nu jnosti in  po trebe ¡sesta
vila tako im enovano prioritetno  listo  p rašn i
kov, ki so stanovanja najbolj potrebni. Na 
prioritetn i Usti, k i jo  je  odobril tud i delavski 
svet, je  53 brezdomcev.

Naša stanovan jska kom isija ima velike te
žave .pri dodeljevanju  stanovanj. Te težave ji 
povzroča tud i okolnost, d a  stanu je jo  v 30 s ta 
novanjih tak i delavci in uslužbenci, ki niso 
več zaposleni v  naši tovarni. Da bi se v bo
doče kaj takega n e  dogajalo več, je  delavski 
svet na svoji zadnji se ji sklenil, d a  se m ora 
vsak delavec ali nam eščenec, ki m u  dodeli 
stanovanje n aša  tovarna, s pism eno pogodbo 
vezati, da n e  bo pred potekom  petih  le t razdrl 
delovnega razm erja  s tovarno. V prim eru , da 
bi zapustil našo tovarno p red  potekom  petih 
let, bo m oral plačati v pogodbi določeno in 
dogovorjeno kazen 100.000 dinarjev.



O delu in nalogah kontrole
Vsa narava, in  z n jo  tud i človek, strem i 

za popolnostjo, u rejenostjo  in  kakovostjo. K ar 
je  v  narav i nepopolnega, smemo skoraj sm a
tra ti za izjemo. Tudi človek strem i za tem, da 
bi bilo vse njegovo delo, in  s tem  tudi n je 
govi izdelki, čim 'bolj dovršeno in  dobro. Tež
ko si zamislimo, d a  bi električno centralo ali 
uro zgradili nepopolno in  d a  ¡bi kaj m anjkalo. 
Takoj bi se  pojavile težkoče. S troji n e  bi 
pravilno delovali, u ra  n e  bi šla in  dejali bi: 
v električni centrali ali v  u rl je  napaka.

P ri vsakem  delu, n a j si ga vrši narava  ali 
človek, se vrinejo  napake. Te napake zm anj
šajo vrednost izdelka, in  sicer denarno v red 
nost, to  je  ceno, kak o r tud i vrednost njegove
ga nam ena, to  je  njegovega delovanja. To
rej, če nekaj ne delu je  a li n i v  redu, če im a 
napako, je  tud i m anj vredno.

Nastopajoče napake delimo v tr i vrste: 
m aterialne, s tro jne  in  delovne.

P ri m ateria ln ih  napakah  sm o več ali m anj 
brez moči. Pravim o, če je  osnovni m aterial, 
iz katerega izdelujemo predm et, slab, je  tud i 
slab izdelek. V ta k ih  prim erih  pač izbiramo 
najboljši m aterial, ozirom a ne uporabljam o 
slabega.

S tro jne napake pa lahko  odpravimo. S troj 
je  izdelal človek, d a  bi m u nadom estil ročno 
delo in  da bi delal ¡boljše, lepše in  hitrejše. 
Ce torej stro j n e  dela pravilno', ga moram o 
popraviti. To ve lja  -tudi za vse prip rave in 
pripomočke. Zato na j ¡strogo velja  pravilo: 
stroj ali p rip rava  n ikdar n e  sm e biti vzrok 
slabe kvalitete. Tu ni izgovora!

Uredništvo čuti dolžnost, da da ob za
ključku leta obračun svojega dela, hkrati pa 
pove kolektivu to, kar mu teži srce. V leto
šnjem letu je naše glasilo kolikor toliko redno 
izhajalo, če ni imelo težav s tiskarno.

Ob začetku leta smo v prvi številki v 
uvodni besedi napisali, da bo postal »Emaj- 
lirec« naš vodnik za izobrazbo, za dvig pro
izvodnosti in storilnosti, da bo obravnaval 
vsa tista vprašanja, od katerih je odvisna 
življenjska raven naših delavcev in usluž
bencev. Napisali smo, da bo postal vodnik 
za uveljavljenje družbenih odnosov na pod
lagi demokratičnega izražanja misli in ust
varjalne kritike. Želeli in pričakovali smo, da 
bo preko »Emajlirca« zaživel v tiskani besedi 
ves kolektiv tovarne.

Ko ob zatonu leta prelistavamo letošnje 
številke »Emajlirca«, občutimo, da je naše 
glasilo zelo daleč od svojega namena. Na 
prvi pogled vidimo, da piše v »Emajlircu« 
zelo ozek krog ljudi. Naše glasilo se ni pri
bližalo svoji pomembni vlogi pri uveljav
ljanju delavskega samoupravljanja, ki je del 
delavčevih pravic in dolžnosti. »Emajlirec« je 
s svojimi sestavki šibko vplival na zavest 
delavstva, in bore malo prispeval k politični 
vzgoji, k zdravim medsebojnim odnosom in 
krepitvi pravega tovarištva. Vse pisanje 
»Emajlirca« je imelo bolj informativen značaj. 
Načelnih člankov najdemo v njem malo, še 
manj pa poljudno strokovnih.

Bodimo odkriti in  moralni pa povejmo 
tako kot je. Demokratično izražanje misli in 
ustvarjalna kritika sta osnovi našega tiska. 
Roko na srce tovariši in tovarišice! Naš ko
lektiv šteje nad 2000 članov. Prelistajte šte
vilke našega glasila in povejte, kaj in koliko 
ste napisali. Povejte, je »Emajlirec« postal to. 
kar smo želeli in kar bi biti moral. Povejte 
pa tudi, ali je naše glasilo potrebno. Ne ob
čutite, da bi moral postati naš »Emajlirec« 
merilo kulture in napredka in, da bi moral 
sodelovati vsak, ki mu je pri srcu boljše 
življenje.

Uredništvo »Emajlirca« s svojim delom ni 
zadovoljno. Zadovoljno ni, ker se niste od
zvali njegovim vabilom in pozivom k tesnemu 
sodelovanju. Uredništvo uvideva, da so naši 
delovni ljudje zelo zaposleni pri svojem red
nem delu. Upošteva, da se naše delavstvo

Najpogostejše p a  so delovne napake. Te 
im ajo lahko več vzrokov in  sicer: nevednost 
ali nepoučenost, površnost ali malomarnost. 
P roti delovnim napakam  se bori vsako pod
jetje, vsaka ustanova. N ikjer nism o vam i 
pred napakam i. Povsod nas sprem ljajo in 
povsod nam  grozijo.

Ko v  trgovini k a j kupujem o, p rav  gotovo 
vedno pogledamo, če je  kupljen i predm et do
ber. Ne gledam o samo na to, iz kakšnega 
blaga je, n. pr. obleka, gledamo tu d i če je 
lepo izdelana, to  je  če n im a delovnih napak. 
Če jih  ima, jo  že v  trgovini zamenjam o ali 
zavrnemo.

Da bi se  to  n e  zgodilo in, da bi trgovina 
nudila čim boljše ¡blago, istega pred predajo v 
prom et dobro pregledam o in izločimo blago 
z napakam i. To delo oprav lja  na razne na
čine kontrola.

K ontrola je  potem takem  eden najvažnejših  
organov v  podjetju. Ko opozarja n a  nedostat- 
ke in napake, dela to  le  v  dobro posamezniku 
in skupnosti. Z dobrim  blagom  se dviga za
služek in s tem  tud i dobiček.

K ontrola se n e  om ejuje samo n a  končni 
izdelek, k je r  loči dobro od slabega, temveč 
zasleduje sproti delo od začetka do konca. 
Napake ob začetku dela se navadno vlečejo 
skozi ves proces in n a  koncu izide izdelek 
slab 'še z več napakam i. Začetnih napak n a
vadno ne m orem o več popraviti. P rav  te po
vzročajo nove. Na prim er, če ¡posodo zaradi 
ene napake .popravljamo, se n a  drugem  m estu 
pojavi nova, četudi je  b ila  p rva popravljena.

bori z vsakdanjimi skrbmi. Verjeti pa ne 
more, da bi ne bilo možno najti v tako veli
kem kolektivu manjšega krožka ljudi, ki bi 
čutili in razumeli potrebo, da kaj napišejo. 
Izkušnje letošnjega leta so pokazale, da naše 
delavstvo čuti potrebo po lastnem glasilu, 
ker se zaveda, da je odraz novega tovar
niškega življenja v novem družbenem sistemu. 
Uredništvo pa ne more trditi tega o name
ščencih, ki jih je v kolektivu kar precejšnje 
število. Naši delavci vprašujejo, kdaj bo iz
šel »Emajlirec«. Redki pa so nameščenci. 
Edini med njimi je glavni direktor tovariš 
Vladimir Veber. Napisali smo tako kot je.

Uredništvo prav rado verjame, da »Emaj
lirec« ni zanimiv. Ni takšen, da bi ga priča
kovali. In kdo je kriv? Prav tisti, ki pravijo 
da ni zanimiv. Kako pa naj bo zanimiv, če ga 
napišeta dva ali trije člani uredništva. Kako 
naj bo zanimiv, če pa se tisti zanj zanimajo, 
ki so med prvimi dolžni, da kaj napišejo. V 
vsem letu uredništvo ni prejelo ene same 
kritične ocene oblike, obsega in načina ure
jevanja. Dopisi, da ste z glasilom zadovoljni, 
to še ni vse. Uredništvo želi in je potrebno 
vaše kritike, ki jo mora biti deležna vsaka 
za javnost natiskana stvar. Tem bolj je kri
tike potrebno naše glasilo, ki ga moramo 
pisati sami člani kolektiva.

Uredništvu so potrebni vaši prispevki. 
Izgovor da ne znate pisati za list ne drži. Na
pišite tako kot znate, kar menite, da bi bilo 
dobro, zanimivo in koristno za naš kolektiv 
in za našo tovarno. Pišite nam o svojem delu, 
o sebi in drugih, pišite nam o svojih delav
nicah, o svoji okolici, napišite nam kako in 
kaj mislite, kako gledate na to in ono stvar 
in marsikaj bo v naši tovarni drugače.

Je pa še ena stvar, zakaj naš »Emajlirec« 
ni zanimiv. Zanimiv ni zato, ker preporedko 
izhaja, ker ne obvešča sproti kolektiva o 
aktualnih dogajanjih v tovarni. Kolektiv za
nimajo sklepi delavskega sveta in upravnega 
odbora, zanima ga, kaj se dogaja danes in 
kaj bo jutri. Ni pa zanimivo kaj se je dogo
dilo pred tremi meseci. Zato si uredništvo 
prizadeva, da bi »Emajlirec« izhajal v manj
šem obsegu redno vsak mesec. Pestrost in 
korist našega glasila bo odvisna od vseh 
nas, ki smo člani kolektiva.

Zato m oram o že v  začetku delovnega pro
cesa paziti na napake.

Prepričan sem, da vsak dobro ve, k je  in 
kaj ni p rav  naredil. Ce to ve, je  to  njegova 
stva r odnosa do skupnosti, če to  napako še 
ponavlja. Vsak naj opazuje svoje lastno delo, 
vsak n a j strem i za tem, d a  n e  ho delal napak 
in da bo imel m im o vest pred kupcem tistega 
blaga, k i ga proizvaja. Danes ti delaš napa
ko, ju tr i pa si sam  kupec in  zavračaš slabo 
blago. To dvoje res n e  gre skupaj. Zavedati 
se moramo, da delam o s slabim  in  površnim 
delom škodo, k i naposled pade na nas same. 
Ce bomo po tej poti uspeli vzgojiti, oziroma 
vzbuditi v vsakem  posam ezniku zanim anje 
za njegovo delo in izdelek, tedaj bo delež de
lovnih napak gotovo padel, blago ‘bo boljše 
in tudi zaslužek bo večji.

V naši tovarni delim o kontrolo  n a  nasled
n je  veje: medfazno kontrolo, laboratorijsko 
kontrolo in  kontrolo izdelkov.

Naloga m edfazne kontro le je, d a  kontro lira 
kvaliteto  izdelkov m ed delovnim  procesom z 
ozirom n a  izdelavo in  m aterial. Delokrog la
boratorijske kontrole je  v  tem, da analizira 
in kvalitetno  prevzem a vse kem ikalije, barve, 
izdelke domače topilnice, o lja  in  ostala m a
ziva.

Kontrolo izdelkov p a  zopet delimo v tri 
veje: sprejem no kontrolo, letečo kontrolo in 
kontrolo končnih izdelkov.

Sprejem na kontro la pregleda pločenino in 
ostale surovine te r  dospele polizdelke. Poleg 
tega pa še pregleda m ateria l za usluge, ki je 
nam enjen za nadaljn jo  predelavo v  naši to
varni. Ce blago ne ustreza ga reklam ira. Le
teča kontrola zasleduje vse vrste  napak  v 
vseh fazah proizvodnje s pregledom le neka
te rih  kosov, ali pa tud i vseh, k a r  zavisi od 
števila napak in  pa od važnosti izdelka. Kon
trola končnih izdelkov im a nalogo pregledati 
gotove izdelke em ajlim ice in  pocinkovalnice 
te r  odbirati slabe od dobrih. To delo opravlja 
s pregledom  prav  vsakega kosa.

Kontrola je  torej tis ti organ, ki bdi med 
dobro kvaliteto, ki opozarja na napake in s 
tem varu je  podjetje pred  škodo in  slabim 
glasom. I. E.

Razpis
nagradnega tekmovanja za strojepisje

Po sklepu upravnega odbora z dne 14.11. 
1958 razpisujem  nagradno tekm ovanje stroje
pisk in strojepiscev.

Pogoji so naslednji:
1. h itrost p isan ja n a  pisalnem  stroju,
2. p ravilnost p repisa srednjetežkega teksta,
3. p ravilna oblika.
Cas prepisa srednjetežkega prepisa tra ja  

10 m inut. P ri ocenjevanju bo kom isija upo
števala čistino pisanja, število napak, hitrost, 
obliko prepisa in p rim em o držo pri pisalnem  
stroju.

Tekm ovanje bo konec m eseca jan u arja  
1959. Točen datum , čas in prostor, k je r  bo 
tekmovanje, bo ob jav ljen  8 dni pred pričet
kom tekm ovanja.

Tekm ovanje je  javno.
P isanje na s tro ju  je  prosto — desetprstni 

sistem ni pogoj.
Za najboljše strojepisce in strojepiske so 

naslednje nagrade:
1. nagrada za doseženo prvo mesto

20.000 din,
2. nagrada za doseženo drugo mesto

15.000 din;
3. nagrada za doseženo tre tje  mesto

10.000 din.
K andidati naj vložijo prijave do 20. 1.1959 

pri inštruk torju  tov. A lbinu Brenčiču.

Celje, 20.11.1958.
Glavni direktor 

V ladim ir Veber 1. r,

Urednikova beseda ob zatonu leta



N aša sindikalna podružnica in njeno delo
Vsakoletni občni zbor sindikalne podruž

nice je p rav  gotovo dogodek v živ ljenju  na
šega močnega kolektiva. Nemogoče je, d a  bi 
občnemu zboru prisostvovali vsi člani sindi
kalne podružnice. Udeležijo se ga le  izvoljeni 
delegati sindikalnih odborov, povabljeni p red 
stavniki in  gosti. Tudi letošnji občni zbor je 
bil podoba življenja v naši tovarni.

Obširno in izčrpno poročilo o delu  našega 
sindikata je  podal na občnem zboru predsed
nik tov. Martin Pirš. Njegovo poročilo se je 
nanašalo predvsem  na delavsko sam ouprav
ljanje, na delo izvršnega odbora sindikalne 
podružnice in sindikalnih odborov. V svojem 
poročilu n i om enjal zunanje političnih dogod
kov in gonje nekaterih  socialističnih držav 
proti naši Jugoslaviji, k e r  je  bil prepričan, da 

.članstvo podružnice dnevno sledi tem  dogaja
njem  potom časopisov in  radia. D otaknil pa 
se je  v uvodu 40. obletnice ustanovitve K PJ, 
ki pomeni velik praznik naših narodov. A pri
la 1959 bo m inilo 40 let, ko  je  b ila  ustanov
ljena revolucionarna organizacija delavskega 
razreda Jugoslavije K om unistična p a r ti ja  Ju 
goslavije, k i je  .kot organizatorica in voditelji- 

. ca revolucionarnega g ibanja v naši deželi od
igrala odločilno vlogo v  zgodovini naših  n a 
rodov. Danes v novih razm erah n ad a lju je  in 
razvija to  slavno borbo za zgraditev socializ
ma, za srečnejše življenje vseh delovnih lju 
di. P redlagal je, naj bi ta  jubilej praznovali 
prihodnje leto čimbolj slovesno in na j b i se 
s tradicijam i revolucionarnega g iban ja sezna
nili vsi člani našega kolektiva in d a  bi se 
n a  tem eljih  teh trad icij razvijala široka po
litična vzgoja in dejavnost.

NAS SKUPNI CILJ JE DOBRO 
GOSPODARJENJE

Delo DS, UO in sindikalne organizacije se 
prav m alo razlikuje, k a jti naš skupni cilj je 
čim bolj e gospodariti z zaupanim i nam  sred 
stvi. Da bi to uprav ljan je  zajelo čim  več 
aktivnih udeležencev, je DS postavil razne 
komisije, ki opravljajo  delo zelo uspešno. 
Predsednik vsake kom isije je  obvezno član 
DS, dočim je  član komisij lahko vsak  član 
kolektiva. Te kom isije so na svojih se jah  raz
pravljale in  d a ja le  predloge DS o vseh važ
nejših gospodarskih vprašanjih .

Eno važnih  vprašanj p ri gospodarstvu pod
je tja  je  dobra kvalite ta  naših  proizvodov. Sin
dikalna organizacija in organi delavskega sa
m oupravljanja so kvaliteti proizvodov posve
čali posebno pozornost. P ri kvaliteti proizvo
dov, odnosno njihovi oceni, se m oram o ozirati 
na dve stvari. Prvič na kvaliteto  izdelka sa
mega, in drugič pa n a  kvalite to  izdelave.

K valiteta naših izdelkov je  še vedno, lahko 
rečemo, na visoki stopnji, a  razvoj iste gre 
naprej v sm eri čim tem eljitejšega izboljša
nja. Za naš kolektiv je  zlasti laskavo prizna
nje tu jih  strokovnjakov, k i ocenjujejo  naše 
izdelke, zlasti em ajlirano  posodo, k o t eno n a j
boljših v Evropi. K ontrola kvalitete je  p ri nas 
zelo rigorozna, V splošnem se kažejo  znaki 
naraščan ja sekunda kvalite te  in p ad an ja  p r i
ma kvalitete. V letu 1956 je bilo od celotne 
letne količine izdelane posode 89.6% prim a 
kvalitete, ostalo pa sekunda, 'terca in popra
vila. V letu  '1957 je  bilo od celokupne izdelave 
posode 88.3% prim a, a letos do m eseca no
vem bra p a  86.6%. Odstotek sekunda posode 
je torej narase l od 2.3% v letu  1956 na 3.05% 
v letu 1957 in na 3.4% do novem bra v letoš
njem  letu. Odstotek popravil tudi narašča. 
Tako je  od 5.65% v letu 1956 narasel na 7.27% 
v letu  1957 in na 8.82% do novem bra 1958. 
Odstotek te rca  kvalitete je v vseh treh  letih 
približno enak  ter znaša ca. 0.52%. P ri sani
tarn ih  a rtik lih  pa je  ca. 10% sekunda izdel
kov. P ri tej gkupini je mnogo zvarn ih  šivov 
in je  zato tud i odstotek sekunde višji. P ri od- 
presikih ni bilo večjih reklam acij. Iz gornjega 
prikaza je  razvidno, da se  odstotek prim a 
kvalitete niža in, d a  bo m oral celoten kolektiv 
zastaviti vse sile, da se to prepreči.

Če pogledam o produktivnost dela v  letoš
njem le tu  do konca tretjega trom ečja vidimo, 
da je  bil dosežen proizvodni p lan  103% fi-

nančni pa 102%. Povprečno doseganje norm  
znaša plus 24% n a  plače delavcev, ki delajo 
po normi. V norm o pa je  zajetih  63% vseh 
opravljenih ur.

NASI LJUDJE PO KVALIFIKACIJAH
Število zaposlenih do konca tre tjeg a  tro

mesečja znaša 2122 ljudi, od katerih  dela 63 
na visokokvalificiranih delovnih m estih, 622 
na kvalificiranih, 998 na polikvalificiranih de
lovnih mestih.

Od strokovnega kadra  imamo pri um skih 
delavcih, računajoč na delovna m esta po ta 
rifnem  pravilniku, 29 ljudi z višjo izobrazbo, 
115 s srednjo in 66 z nižjo izobrazbo, te r  40 
pomožnih delavcev. Podjetju  prim an jku je  več 
inženirjev in tehnikov, te r  drugih  strokovnih  
moči tako, da bo treba m isliti na zaposlitev 
m lajšega kadra, ki p riha ja  iz šol. Razpisati 
bo treba tudi določeno število m est za štipen
dije. Sedaj štipendira podjetje  5 študentov za 
različne poklice z višjo strokovno izobrazbo 
in 9 različnih poklicev s srednjo  strokovno 
izobrazbo. Poleg tega pa im am o 19 učencev 
v gospodarstvu.

Ena osnovnih skrbi kolektiva in sindikal
ne organizacije m ora biti, da se izvežba pri 
delu čim več m lajših  ljudi in d a  m orajo zlasti 
m ojstri ob ¡podpori sindikalnih odborov s tre 
m eti za tem , da 'bodo izvežbali ljudi, k i jih  
bodo nadom estili na njihovih delovnih me
stih, ko bodo odšli v  zasluženi pokoj.

CELOTEN KOLEKTIV SI PRIZADEVA ZA 
PLAN

Naše .podjetje je  realiziralo  9 mesečni p lan  
100%. N astali čisti dohodek je  bil dosežen z 
vsestranskim  zalaganjem  kolektiva. Cen pod
je tje  ni zvišalo. P lan  je  zelo zelo n ap e t in 
višji od le ta  1957. Čisti dohodek je  DS raz 
delil eno četrtino  n a  osebne dohodke, tr i če
tr tin e  pa na sk lade k a r  je  tudi v skladu s 
priporočilom Zbora 'proizvajalcev in  v  skladu 
z osebnimi dohodki v letu  1957. Od celotno p la 
niranih fondov iz čistega dohodka bi n a j upo
rabili 33 m ilijonov za gradnjo novih in  .po
pravilo sta rih  stanovanjskih  stavb, 7 m ilijo
nov za 'počitniški dom, 5 m ilijonov pa za vzgo
jo kadrov iz fonda skupne uporabe.

POTREBE SO VELIKE, GRADIMO PA MALO
G radnjo stanovanj bomo morali forsirati. 

Zadnjih 10 le t sploh nismo sami gradili z iz
jemo bloka v Kersnikovi ulici, 4 stanovanj na 
Otoku in 5 stanovanj v bloku na Dečkovi 
cesti. Naš ko lektiv  je  po vojni skupno zgradil 
86 družinskih stanovanj, k a r  je  v  prim erjav i 
z zaposlenim številom  delavstva v  podjetju  
zelo malo. U poštevati moramo, da stanu je  v 
teh stanovanjih  37 družin, katerih  redn ik i so 
svojčas delali pri nas, p a  so podjetje zapustili, 
ker so jim  d rug je  nudili večji zaslužek. Te 
družine so sicer .prejele sodne odpovedi, v p ra 
šanje pa je, če se bodo v doglednem času za
radi stanovanjske stiske izselile.

Po podatkih stanovanjske kom isije rabim o 
nujno 160 družinskih  in  40 sam skih stanovanj, 
da bi tako rešili naš pereči stanovanjski pro
blem.

TOPLA MALICA SE PRILEŽE
Delavstvo naše tovarne rado  posega po 

malici, ozirom a po toplem obroku hrane. K 
stroškom prispeva podjetje znaten znesek in 
je  svoj prispevek zadnje dni zvišalo za 11 di
narjev  .pri obroku, d a  bi bila h rana  izdatnej
ša. Malico im a naročeno skupno 561 članov 
kolektiva. Od teh  je  140 naročnikov, ki zaslu
žijo 7000 do 8000 dinarjev , 122 naročnikov, ki 
zaslužijo 8000 do 9000 d inarjev  in 63 naročni
kov, ki zaslužijo na mesec 9000 do 10.000 din. 
Skupno je  torej 325 naročnikov malice, k i za
služijo izpod 10.000 d inarjev  in  236 naročni
kov, ki zaslužijo nad  10.000 dinarjev. V om e
njenih  zaslužkih pa niso zajete norm e, pre
m ije in nagrade, ki so vsaki mesec različne. 
Izkušnje so pokazale, d a  vpliva topel obrok 
h rane na storilnost in produktivnost podjetja.

DVIG ŽIVLJENJSKEGA STANDARDA
Ko že om enjam o življenjski standard , ne 

moremo preko tega, da ne bi povedali, da 
dolgujejo naši člani kolektiva 35 milijonov d i
narjev  na .potrošniških posojilih. To pomeni, 
da so zadolženi več, kakor znaša vsota eno
mesečne plače vseh zaposlenih v  .podjetju. Na 
potrošniško posojilo kupujejo člani kolektiva 
predvsem predm ete tra jne  vrednosti, k o t so 
kolesa i.n ¡podobno, pa tudi obleko in  parilo 
zavzema pri teh .posojilih vidno mesto.

Sindikalna podružnica in organi družbene
ga sam oupravljanja m orajo povečati sk rb  tu 
di drugim  pojavljajočim  se problemom, k i se 
tičejo življenjskega standarda. Zlasti je  važno 
vprašanje ¡kako izkoriščajo naši delovni ljud je  
svoj redni letni dopust. V letošnjem  le tu  je 
bilo zgrajenih 20 m ontažnih hišic, ki sprejm e
jo 80 letoviščarjev pod svojo streho. Te hišice 
smo postavili v  lepem obmorskem k ra ju  Mo- 
ščeniški Dragi, ki je  letos privabila nad  600 
članov kolektiva in njihovih svojcev.

ZA VARNOST IN ZAŠČITO DELA
Služba higiensko-tahnične zaščite je  v  pod

je tju  dobro organizirana, vendar je  število 
obratn ih  nezgod še vedno visoko. Nedvomno 
se zgodi največ nezgod zaradi nediscipline in 
neupoštevanja predpisov HTZ. V devetih  m e
secih letošnjega le ta  je  bilo izgubljenih za ra 
di obratn ih  nezgod nad  4500 .dni, zaradi ne
zgod, nesreč spotjo n a  delo in z dela p a  nad 
600 dni. Zaradi nezgod je  bilo torej izgublje
nih v devetih  m esecih skupno nad 41.000 de
lovnih ur, izguba narodnega dohodka pa zna
ša nad 16 m ilijonov dinarjev.

Sindikalna podružnica bo m orala d a ti več 
iniciative in podpore za zm anjšanje števila 
nezgod. Ponekod so še nezavarovani prostori 
in stroji, pa bo potrebno storiti vse za v a r
nost dela. Če upoštevamo, da je  že v letošnjem  
letu žrtvovalo podjetje za zaščito in  varnost 
dela nad 23 m ilijonov dinarjev , vidimo, d a  bo 
potrebno še m arsikaj storiti predvsem  za 
vzgojo delavstva p ri varnosti in  zaščiti dela.

KDO KVARI DELOVNO DISCIPLINO
Od delovne discipline je  odvisen uspeh 

podjetja. K varijo  ¡pa delovno disciplino ne
opravičeni izostanki posameznikov, k i tne ču 
tijo prave dolžnosti do kolektiva in  družbe. 
Neopravičeni izostanki povzročajo težke po
sledice gospodarnosti podjetja. Sindikalni od
bori, organi delavskega sam oupravljanja in 
uprava podjetja bodo m orali ostrejše ukrepa
ti proti »plavim« .pojavom. V devetih  m esecih 
je  neopravičeno izostalo od dela 341 delavcev 
in delavk, ki so zapravile skupno nad  800 de
lovnih dni. Največ izostankov prikazuje evi
denca v mesecu oktobru, k a r  pripisujem o 
dobri letini v inske kapljice.

ZA DVIG KULTURNE, TELESNE VZGOJE 
IN ŠPORTA

Med članstvom  kolektiva bo potrebno 
okrepiti fcultum o-prosvetno dejavnost. Naše 
glasilo »Emajlirec« bo m oralo tudi n a  tem  
področju okrepiti svojo vlogo. Vse naše 
družbene organizacije so zelo prizadevne. 
Društvo L judske tehnike je  letos usposobilo 
27 pionirjev za prom etne miličnike, 19 članov 
za šoferje, p riredilo  je  tečaje o em ajliran ju  
in fo tografiranju, uspešno delujejo  tud i -razni 
krožki -tega društva. Tudi strelci so zelo 
aktivni in dosegajo pri tekm ovanjih zelo lepe 
uspehe. T ovarniška godba je prired ila  več 
uspelih koncertov. Z lasti je  pohvalno, d a  skrbi 
za svoj naraščaj. Sedaj vežba pri godbi tudi 
15 m ladincev našega kolektiva. V našem  ko
lektivu  je močno razširjena športna dejav
nost. Zelo prizadevna je  bila m ladinska orga
nizacija. P ri ku ltu rnem  napredku in vzgoji 
našega kolektiva .mnogo prispeva in štruk to r- 
ska služba po tako  im enovani PIV  metodi. 
Vse tečaje je  doslej opravilo vodilno osebje, 
pa tudi vsi preddelavci in m ojstri.



NAŠI LJUDJE TUDI PRI OBČINI IN 
OKRAJU

V občinski odbor proizvajalcev in v občin
ski odbor je  b ilo  izvoljenih večje število 
članov našega ko lek tiva k je r  se uspešno udej
stvujejo. Tudi je  sind ikalna podružnica p ri
redila 30 sestankov, n a  katerih  je  članstvo 
razpravljalo  o razn ih  vprašan jih  iz delavske 
zakonodaje, o volitvah v DS, o družbenem 
planu občine itd. S indikalna .podružnica je 
skrbela tudi za izlete članov našega kolektiva. 
Doslej je  bilo organiziranih  z našim  av to
busom 42 izletov in 32 ekskurzij, k i se jih  je 
udeležilo nad 1800 izletnikov. Zlasti pa je bila 
pomembna akcija za krvodajalstvo, ki so se 
ji člani našega ko lek tiva odzivali v  lepem š te 
vilu. Kri je  dalo 180 članov in pričakujem o, 
da bo ta akcija tudi v bodoče uspela.

DELO SINDIKALNIH ODBOROV
Delo sindikalnih odborov je  bilo sicer 

pestro in razgibano, vendar so se pojavile 
tudi določene pom anjkljivosti. V bodoče bi 
morali sindikalni odbori n a  svojih sejah bolj 
konkretno in pogosteje analizirati sindikalno 
delo na njihovem  območju, imeti posvetovalne 
sestanke s članstvom te r  vplivati, da se po
pravijo  takoj od začetka pojavljajoče se n a 
pake, ki jih  zagreši p ri delu delavec ali 
njegov predpostavljeni, ali tudi skupina. P ri 
odpravljanju  razn ih  napak in  negativnih po
javov m oram o vzeti v  obzir dobro nam erno 
in konstruktivno kritiko, k a jti kdor pridno 
dela, stori tudi nenam erne napake.

Sindikalni odbori so uspešno opravili občne 
zbore, ki so bili v letošnjem  letu posebno raz 
gibani. Člani so zelo široko posegali v d isku
sijo o gospodarstvu v podjetju , kakor tud i o 
drugih problem ih, zadevajočih sindikalno 
delo, .ter dali za današnji občni zbor kon
kretne predloge.

PREDLOGI ZA BODOČE DELO
1. IO sind ikalne podružnice naj tudi v letu  

1959 razv ija  iniciativo za dvig storilnosti dela 
na podlagi izboljšanja tehničnega procesa 
proizvodnje in n a  podlagi krepitve delovne 
discipline.

2. IO na j v bodoče stori vse potrebno za 
krepitev dejavnosti organov delavskega samo
uprav ljan ja . S tem  v zvezi naj 'bo dana inici
ativa, d a  bodo člani kolektiva povsem se
znanjeni s sklepi UO in DS, te r  da bodo pred 
zasedanjem  DS sklicani sestanki s člani ko
lektiva, n a  katerih  se bo obravnavalo gradivo, 
ki je  predloženo za dnevni red zasedanja DS.

3. Poživiti bo treba  dejavnost sindikalnih 
odborov tako, da bodo ti obravnavali gospo
darsko, ku lturno in politično problem atiko 
svojega območja in da bodo svoje sklepe spo
ročili na skupnih sestankih članstva, k i bo 
tako kolektivno odločalo o družbeni dejav 
nosti.

4. Nuditi je  treba  konkretno pomoč orga
nizaciji LMS, tako  p ri n jen ih  delovnih akci
jah, kakor tudi p ri usm erjan ju  m ladine v 
strokovno, politično in ku ltu rno  izobraževanje.

5. Podpreti je  treb a  prizadevanje RK pri 
akciji za krvodajalstvo.

6. Glede na stanovanjsko stisko je  po
trebno še nada lje  'podpirati in daja ti pobudo 
za graditev stanovanjskih  hiš, te r  tako potrebo 
prikazati organom  delavskega sam ouprav
lja n ja  in jim  nud iti vso pomoč p ri njihovem  
prizadevanju, d a  dobe za to  potreben kredit.

7. Č lanstvo je  treba potom poljubnih p re 
davanj seznaniti z gospodarsko in delavsko 
zakonodajo.

8. Se nadalje  je  treba podpirati težnje za 
izboljšanje HTZ pri n jenem  delu in s tem  
v zvezi storiti vse k a r  je  mogoče, da bo de
lavstvo seznanjeno z in ternim i predpisi v HTZ 
službi in da se bo krepila delovna disciplina, 
zlasti k a r  se tiče p rav ilne  uporabe zaščitnih 
sredstev, da se tako zm anjša število nezgod 
pri delu.

9. K er je  gradivo VII. kongresa osnova in 
sm ernica za pravilno delo sindikalnih organi
zacij, je  potrebno, d a  vsi člani IO in vsi člani 
sindikalnih odborov p reštud ira jo  to gradivo. 
V ta  nam en naj se organizirajo skupni se
stanki, k je r  najv idnejši politični aktiv isti na

razum ljiv in preprost način tolmačijo to g ra
divo.

10. Podpirati je  'treba prizadevanje član
stva, da po trudapolnem  delu pride do po
trebnega razvedrila tako da se organizirajo 
družabni izleti v razne k ra je  naše domovine. 
To je  zlasti važno zaradi tega, da naš delovni 
človek spoznava svojo ožjo in širšo domovino, 
da sam vidi uspehe, k i jih  stvarja.

11. S indikalna organizacija naj vzpodbuja 
člane kolektiva, d a  'bodo zainteresirani za 
dajan je  predlogov glede na izboljšanje de
lovnega procesa. Polaga naj se čimveč pažnje 
na čuvanje m ateria ln ih  in osnovnih sredstev, 
katera  so kolektivu zaupana.

12. S indikalna organizacija naj tudi n a 
dalje  podpira in d a je  iniciativo, da se bodo 
člani DS in člani ko lektiva n a  sploh usposab
ljali za delavsko sam oupravljanje potom šol 
in tečajev.

13. Da se na lep  in svečan način izvrši 
proslava 40 letnice ustanovitve K P J in sin
dikatov. Ta proslava naj bo združena z za
vestno voljo za dvig storilnosti dela in s tem 
za izboljšanje življenskega standarda našega 
delovnega človeka.

SOCIALNA POMOČ POTREBNIM
Sindikalni odbori so se zanimali za bolne 

in socialno šibke tovariše in tovarišice. O pra
vili so nad  60 tovariških obiskov. Izdana p a  je 
bila tudi denarna pomoč v višini nad 300.000 
dinarjev. S indikalna 'podružnica je lahko dala 
toliko pomoči šibkejšim  članom, ker je  spre
jela po sklepu DS v ta  nam en 100.000 di
narjev, poleg tega pa je  uprava podjetja po
kazala do sindikalne organizacije veliko 
razum evanje, ko je  nastav ila  uslužbenko, ki 
opravlja adm inistra tivne posle sindikalne po
družnice, dočim je  šlo to delovno m esto prej 
v brem e sindikata. S indikalna podružnica si 
je tudi p rizadevala za čistočo v  podjetju, 
zlasti pa so člani skrbeli, da se je zbiral od
padni papir, k i je  bil prodan za pomoč soci
alno šibkim  i-n bolnim  članom.

RAZPRAVA O POROČILIH
Po podanih poročili se je  razvila živahna 

in koristna razprava, v katero  je poseglo več 
govornikov. Tov Š tefan K ralj se je lotil »pla- 
vih« in naglasil, da je  to  žalostna slika za naš 
kolektiv. Povzročitelj teh izostankov je po 
njegovem m nenju v  največj.ih prim erih alko
hol. Predlagal je, naj bi ¡podjetje odprlo kan-

V strelski družini »Tempo« nas je  včlanje
nih 275 ak tivnih  članic in članov, k i so veči
noma zaposleni v Tovarni em ajlirane posode. 
Smelo trdimo, da je  naša strelska družina ena 
najm očnejših v  državi. Clarni strelske družine 
so doslej redno tren ira li, v zadnjem  času pa 
se loteva vsega članstva neka brezbrižnost in 
mlačnost. Kaj je  tem u vzrok? P rav  gotovo 
skrbi in prostor za treninge, za katerega je 
trenutno res težko.. Pozimi je  trening na p ro 
stem nemogoč. Vse prizadevanje strelcev, da 
bi našli prim eren prostor, je  bilo zaman. Pa 
še nič koliko drugih  težav ta re  našo  družino. 
Poleg prostorov za tren inge je kritično tudi 
njeno finančno stanje. Strelci in vsi ostali 
člani smo po večini delavci, ki po svojih 
skrom nih močeh prispevam o za razvoj in 
napredek tega koristnega športa. D enar n i
koli mi bil osnova za našo  dejavnost, temveč 
naša prizadevnost, naša  ljubezen do strelske
ga športa in naše hrepenenje po zmagah na 
tekm ovanjih. Vsi se pa dobro zavedamo, če 
bi im ela naša d ružina finančna sredstva, bi 
imela tudi zimsko strelišče, imela bi syoje 
prim erne prostore.

O m enjena okolnost je  povod govoricam, 
da se bo naša družina razšla in da se bodo 
nekateri naši strelci včlanili pri novi strelski 
družini »Kovinotehne«. To daje  res čudno 
sliko našem u strelskem u športu in skoro ne 
moremo verjeti, da ni možno podpreti naše 
strelske družine kakorkoli, da bi si laže u ti
rala  pot do novih uspehov in trofej. Razum eti 
pa m oram o naše strelce, če bi šli drugam ,

tirno brezalkoholnih pijač. O »tednu varnosti« 
je  izčrpno poročal tehn ik  HTZ tov. Vlado 
Januš. O »Tednu varnosti« poročamo na d ru 
gem mestu. Tov. M ahne želi, naj bi delovna 
disciplina tudi v bodoče b ila  na taki višini, 
kot je bila v  Tednu varnosti. Tov. Tofant je 
načel vprašanje kvalite te  naših izdelkov. 
Predlagal je, naj bi posebna komisija obis
kala nekatera m esta in grosiste te r ugotovila, 
kakšno je  stanje posode, ki je  zapustila to
varno’ kot posoda la  kvalitete. Tov. Zvonko 
Božič je  prikazal, kako  važno bi bilo posvetiti 
kvaliteti naših izdelkov večjo pozornost. Dejal 
je, da bi p rihranili na leto 23 milijonov di
narjev , če bi uspeli znižati sekundo od 8 % 
na 4 %. Tov. Žohar je  ibil m nenja, naj bi se 
izplačilni listki poenostavili, ker delavstvo 
cesto ugiba, ka j je  n a  teh listih  napisanega. 
Tov. Bom šek je  predlagal naj bi društvo 
L judske tehnike priredilo  tečaje za stenogra
fijo  in strojepisje. Tov. Jejčič se je  zavzel za 
borce NOV, iki so zaposleni v  tovarni in dejal, 
da je  dolžnost sindikalne podružnice, da jim 
posveča posebno 'pozornost. Tov. Vladimir 
Veber pa se je  zahvalil za sodelovanje med 
upravo in sindikalno podružnico in želel, da 
bi tak i odnosi ostali tudi v bodoče.

VOLITVE NOVEGA ODBORA
P ri volitvah so bili izvoljeni v izvršni odbor:
Končan Konrad, Polutn ik  Mirko, Žohar 

Karl, Belak Franc, Podlinšek Jože, Zevnik 
Jože, Goričan Pavel, Zavšek M iha, Panza 
Franjo, Zore Rudolf, Š a lekar Erih, Ratej Ivan, 
K unst Jože, C ater Jože, Žalig Štefan, Mejač 
Vinko, K ranjc Edi, Fojs Ivan, Golja Ivarr, 
Martonoši Štefka, Dvoršak Stane, Dobrišek 
Alojzija, Večko M ajda, V ohar Zinka, Pirš 
M artin, Pangerl Franc, B om šek Maks, Ko
rošec Maks, Brecelj Anica.

Za člane nadzornega odbora: P ilih Viktor, 
K ralj Štefan in  Ribič Maks.

Za poverjenika za tisk: Januš Vlado.
Za delegate za kongres ZKJ: Pirš M artin,
Za delegate za skupščino RO: P irš M artin, 

Belak Franc, Golja Ivan, M ahne Franc.
Za delegate za skupščino Obč. SS: Belak 

Franc, Podgoršek Mirko, K unst Jože, Poharc 
M arjan, Jam šek Vinko, P ilih  Viktor, K ralj 
Štefan, Dvoršak Stanlko, O grajenšek Stanko, 
Panza Franjo, Zavšetk M iha, P ustek  Ludvik, 
K ranjc Edi, Kač Terezija, Krem puš Vinko, 
Sotošek Franc, Dobršek Mirko, Tavšloker 
Jože in Brežnik Ivan.

k je r jim nudijo  vse pogoje iin pomoč, k i jim  
gre po pravilih  našega strelstva. Težavnejše 
je  seveda v naši družini, ko si m orajo strelci 
sami kupovati naboje za treninge, če hočejo 
trenirati. Dvomimo pa, če s ta  v  G aberju res 
potrebni dve strelska družini. S trelska d ru 
žina »Tempo« si je  pridobila že vsedržavni 
sloves.

Naša strelska družina je  dosegla letos 
vidne uspehe. N jeni strelci so se udeležili 22 
tekm ovanj in skoraj n a  vseh zasedli prva 
mesta. P riborili so si tudi več pokalov. Sedem 
tekm ovalcev se je  udeležilo republiškega 
prvenstva. T rije  so dosegli p rv a  m esta in od
šli v  državno prvenstvo. V hudi konkurenci 
državnega p rvenstva so naši strelci k a r  za
dovoljili v  pogojih, kakršne jim  m ore nuditi 
naša družina. Tekm ovanja v  državnem  prven
stvu so se udeležili: M irko M ejavšek, Jože 
Š tra jh e r in Polde Tržan.

Mirko Mejavšek si je  priboril četrto  mesto 
v stre ljan ju  z olim pijsko pištolo, z vojaško 
pištolo pa dvanajsto  mesto. Jože Štrajher si 
je  priboril osmo m esto z olim pijsko pištolo, 
dvajseto  m esto pa z vojaško pištolo. Polde 
Tržan je  zasedel sedem najsto  m esto s precizno 
m alokalibrsko puško v ostri konkurenci, ko 
je nastopalo osem deset tekmovalcev, z vo
jaško puško pa tr ina jsto  m esto pri istem šte 
vilu tekmovalcev. Vsi tr ije  so prejeli' odliko
vanj a»mojst<ra strelca«, k a r  je  nedvomno lep 
uspeh in častno priznanje našim  strelcem 
in naši strelski družini.

T ežave n aše  strelske družine



Tov. ANTON REBEK, 
šef nabave

Tov. VINKO URŠIČ, 
elek t.ro vod j a

Tov. FRANC ŠTOR, 
obrato vodja 
izdelovalnice 
jeklenih  kotlov

Tov. FRANC COKAN, 
vodja
sestavljalnice

Tovariš inženir, imam občutek, da si v podjetju na zelo odgovornem 
mestu in delikatnem položaju, ki ti ga verjetno nihče ne zavida. Cesto 
grem v obrat, pa sem že nekajkrat opazil, da je naenkrat vse utihnilo. 
Ali mi lahko poveš, zakaj in kje nastanejo takšne okvare. Nadalje me 
zanima, kako gledaš na življenjsko dobo našega strojnega parka in 
kje bi bile po tvojem mnenju nove instalacije najnujnejše. Morebiti 
mi še lahko poveš, ali bi bilo možno pri obstoječih strojnih in ener
gijskih napravah povečati proizvodnjo.
Im aš popolnom a p rav , da je to mesto zelo odgovorno. To velja za vse nas, ki 

skrbim o za to, da  to v a rn a  nemoteno ob ra tu je , k a r  p ri starem  strojnem  p a rk u , s tarih  
n ap ravah  in in s ta lac ijah  ni lahko. V erjetno se jih  malo zaveda, koliko izkušenosti, s tro 
kovnega znan ja  in izna jd ljivosti m ora vsak  iz teh delavnic p rispevati, da se doseže ta  
cilj'. Poleg tega pa še delo ob nedeljah  in p razn ik ih , v nočnih u rah , ko je  treb a  o d stran iti 
nenadne okvare in pravočasno  zapažene pom anjkljivosti, ko je  treb a  zam enjati iz ra b 
ljene dele, preg leda ti in oč istiti razne naprave in insta lac ije , p re izkusiti o rod ja  itd ., vse 
to ni tako enostavno. Kot sam  om enjaš, se nas v id i in opazi vedno šele tedaj, ko nekaj 
ne gre, ne deluje p rav ilno , ozirom a po tvojih  besedah, da naen k ra t vse u tihne. T u d i to se 
dogaja vk ljub  pažn ji in p reventivnim  ukrepom . S tro jn i p a rk , naprave  in in s ta lac ije  so 
zelo s tare  in nenadne o kvare  so zato tem možnejše. Povečanje pro izvodnje je  možno do
seči samo s povečanim  izkoriščan jem  stro jnega p a rk a  in nap rav . P ri tem  m islim  posebno 
na razne k ljučne s tro je  ko t večje stiskalnice, lužilne stro je  te r energijske nap rave. P ri 
vseh teh so nujne nove investicije. N adaljn je povečanje pro izvodnje p r i obstoječem  s tan ju  
in brez izm enjav in novih investicij je  z raznim i o rgan izacijsk im i uk rep i gotovo še možno, 
toda samo v m anjši m eri in to samo tako  dolgo, dok ler sedanja  izrab ljenost ne bo p re 
segla k ritičn e  meje.

Tovariš šef, če tovarna ne bi imela pravočasno preskrbljenih zadost
nih količin in rezerv surovin, bi obstala. Ker surovine tudi uvažamo, 
leži na tvojih plečih torej polovico plana preskrbe materiala. Povej 
mi, kako zmaguješ to obsežno in odgovorno delo. Kdo so v državi 
naši glavni dobavitelji, koliko ton surovin si moral letos preskrbeti 
in kaj je trenutno tvoj problem.
Cesto je lažje  o p rav iti kakšno obsežno in odgovorno delo, kot pa na k ra tk o  nekaj 

povedati o njem . P od laga  za preskrbo vsega, k a r  po trebu je  n aša  p ro izvodnja  je  p ro iz 
vodni p lan . Na osnovi tega  p lana  sestavim  ob sodelovanju tehničnega oddelka p lan  p re 
skrbe m ateria la , k i pa  m ora b iti razčlenjen na  sto posam eznih delov. Res n i lahko 
obv ladati vse obširno g radivo . Poleg naših  izdelkov m oram  dobro poznati razne surovine, 
m ožnosti nabave v razn ih  izvedbah in kvalite tah . Po trebno  je tu d i zasledovati proizvodnjo  
v pod jetjih  dobaviteljev, d a  pravočasno opazim  m oreb itne  razlike  dela in ž iv ljen ja  v teh 
podjetjih . V prašaš po g lavnih  dobaviteljih? M enda bo samo eden, in  to Ž elezarna na 
Jesenicah. Sedaj p a  še n ek a j o količini p reskrb ljen ih  surovin  in pom ožnega m ateria la . 

, Im el b i ra d  številke v tonah . P red s tav lja j si kolono tovornih  avtom obilov. Vsak avtom obil 
nosi tr i  tone in je  dolg 6 in pol m etra. R azdalja  med posam eznim i avtom obili pa  znaša 
18 in pol m etra. Surovine, k i sem jih  m oral p resk rbe ti, b i naložil na kolono avtom obilov,
dolgo 340 km , to je  ra z d a lja  od Reke preko Zagreba, mimo C elja do Slov. K onjic. Sedaj
im aš vse podatke  in lahko  iz računaš , koliko ton surovin  preskrbim  na  leto n aši tovarn i.
M orebiti p repustiš  iz raču n  tistim , ki so lačni številk . Tudi m oji problem i te  zanim ajo.
N ajvečji problem  je  p re sk rb a  prem oga za letošnjo zimo, ki ga ne bo lahko re š iti, z lasti 
če bo huda  zima. D rugače  p a  m oje delo n i |brez problem ov, čeprav  si take  tren u tk e  iskreno 
želim.

Tovariš elektrovodja, tvoj obrat me je vedno zanimal. Ali mi lahko 
poveš, s kakšnimi problemi se boriš, ko slišim, da povečujete in reno- 
virate razne elektronaprave.

Težko ti bom  v n ek aj besedah povedal vso p roblem atiko  oskrbe obsežnih in  de 
lom a še neobnovljenih obra tov  z električno energijo . N ajvečje težave nam  povzročajo  
rekonstrukcije  s ta re jših  oddelkov, v  k a te rih  tren u tn o  ne smemo p rek in iti p roizvodnje. 
G radim o novo in podiram o staro , p ro izvodnja  pa  teče nem oteno. Ves o b ra t je  v reo rg an i
zaciji dela po novih v id ik ih , k i zahtevajo  več u streznejše  delovne sile. P ri vseh težavah 
nam  z razum evanjem  sto ji ob stran i u p rav a  skupno s tehničnim  vodstvom . U pam , da 
bomo plan  obnove izvedli v p rv ih  m esecih p rihodnjega  leta. Posebna gonilna sila  nam  bo 
nov ta r ifn i p rav iln ik , ki bo p rav  gotovo ugodno vp liva l na delavstvo e lek troob ra ta , k i je 
b il doslej na zelo n izk i lestvici p riznan ja , h k ra ti p a  se bo povečala d iscip lina in dvignila  
storilnost.

Tvoj obrat, tovariš obratovodja, je tovarna zase. Zanima me pod 
kakšnimi pogoji delate, ko gre toliko različnih izdelkov in tako težkih 
iz rok tvojih delavcev. Kaj je z  zboljšavo jeklenih kotlov, in kaj praviš 
k visokemu priznanju našim jeklenkam?

Res je  naš o b ra t tak o j za osrednjim  obratom  em ajlirn ico , toda  kako r v idiš, po
s ta ja  pretesen. V tem  in pa  v pom anjk ljiv i m ehan izac iji je  naš vélik problem . Skoro nič 
m anjši pa  n i gosti d im , k i ga občutiš in vidiš. Povzroča ga varen je  in žaren je  odpreskov. 
Prvo k a r  bo, bomo m ora li zbo ljšati ventilacijo . L jud je  težko delajo pod tak im i pogoji. 
Zlasti še, ker je  v enem takem  prosto ru  več odsekov. Kotle za centra lno  k u rjav o  bomo 
izboljšali, da bodo še bo lj ekonom ični in p rak tičn i. O ko tlu  >1955« si že slišal. M isliti boš 
m oral na dodatek  k  p rospek tu . P ri izdelavi garderobn ih  om aric nam  povzroča težave p lo 
čevina. O dsek za  jek lenke  je  oprem ljen z m odernim i stro ji. Zato je  izdelava b rezh ibna  
in smo dobili, k ak o r veš, visoko p riznan je  za izdelavo jeklenk. Na 900-tonski, na  320- 
in na 150-tonskih stiska ln icah  p a  delamo največ serijske  usluge — odpreske. Za M ariborsko 
tovarno avtom obilov delam o nad  50 v rst razn ih  odpreskov. N adalje  delam o razne odpreske 
za »Torpedo« na Reki. za »Bratstvo« v T ravn iku , za Rakovico, »Agroindus«, za  Tovarno 
poljedelskih strojev v M ariboru  itd . D elavci so večinom a vsi kv a lific iran i in težko čaka jo  
na zboljšanje  in u red itev  plač.

Tovariš vodja, tvoj obrat je na zaključku proizvodnje. Povej mi nekaj, 
kaj delajo tvoji ljudje, in kakšni so njihovi delovni pogoji.

Vsa posoda, k i je  po trebna, da se na njo  k a j m ontira, predno jo vskladiščim o, 
gre skozi sestavljaln ico . Razne v rste  locnjev izdelujem o za vedrice, delavske lonce in drugo 
posodo. S p a jk a rji im ajo  mnogo dela z m lečnim i tran sp o rtn im i v rči, p a  tud i s posodo za 
izvoz. P ri b ru šen ju  surove posode je delo precej um azano. Težko delo pa je  tu d i p r i za- 
kovičenju b rušene posode. V splošnem  pa delovni pogoji v sestavlja ln ic i niso težavni. 
Zato je  na  dolovnih m estih  zaposlenih več invalidov. Z anim iva je  n jihova spre tnost rok  p ri 
delu. Vse delo je  norm irano . D elavci presegajo norm o. Ce bo p rodukcija  tako  n a rašča la , 
bomo m orali m isliti na povečanje prostorov za sestavljalnico.
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Leto se naglo bliža h koncu. Tovariš šef, povej za »Emajlirca« pri
bližno koliko ton posameznih vrst posode in ostalih izdelkov je pro
dalo letos naše podjetje in kako je s cenami. Slišal sem, da ste neko
liko skrčili sortiment, pa me zanimajo razlogi. Pa še to mi povej, zakaj 
je nastala polemika zaradi naše posode, ki je baje ni dobiti v trgovinah.
Do konca novem bra smo odprem ili 3566 ton em ajlirane  posode, 717 ton pocinkane, 

10 ton pokositrene, 98 ton b rušene posode, 230 ton kotlov za centralno  kurva jo , 1107 ton 
rad ija to rjev , 503 tone san ita rn ih  in higiensko-tehničnih predm etov te r  60 ton senčnikov. 
Poleg navedenih količin  smo dobavili še garderobne om arice, posodo za sm eti, jek lenke 
za bu tan - p ropan  plin, ogrom ne količine odpreskov in op rav ili veliko raznih uslug em aj
liran ja , pocinkan ja  in pokositran ja . P ri posodi smo red u c ira li sortim ent z nam enom , 
da bi h itre je  tek la  p ro izvodnja  in da b i ub lažili povpraševanje  po posodi. Težave imamo 
tu d i p ri nabavi surovin. P rav  tako  prejem am o cesto n aroč ila  šele teda j, ko b i m orala b iti 
posoda že v trgov inah  na  drobno. Menim, da  im a tu d i trgov ina  k red itne  težave, zarad i 
k a te rih  si ne m ore n ab av iti večjih  količin posode, da b i se z njo založila. Zato naroča 
blago večkrat in v m an jš ih  ko lič inah . V naši p ro izvodnji sicer naglo m enjavam o p ro iz 
vodnjo raznih  artik lov , v endar p a  nam  tekom  enega meseca ni možno izdelati vsega k a r  
imamo v kata logu. Cen posodi nismo zvišali. Celo znižali smo jih  nekaterim  izdelkom  na 
p rim er: golidam  in jek lenkam . Želimo in strem im o, da  b i b ile  trgovine založene z našo 
posodo. U poštevati pa je  potrebno okoliščine, k i sem ti jih  povedal.

Posebno me veseli, da lahko pozdravim tovarišico na tako odgovornem  
mestu. V našem podjetju sem jih srečal bolj malo na takih mestih. 
Tovarišica Vera, v koliko držav in kam izvozimo največ naše posode. 
Kaj pa konkurenca? Mi lahko poveš, kako se borita naša »dva leva« 
za svoj prestiž v tujem svetu.
Letos smo naš izvoz razširili na 40 držav. Razen na  naših  trad ic iona ln ih  trž išč ih  

B ližnjega in Srednjega V zhoda je  postala  naša  posoda znana tu d i v državah  vzhodne in 
zahodne A frike, te r južne cen tra lne  Am erike. Poleg em ajlirane posode smo p lasira li veliko 
količino pocinkanih  vedric. V zadnjem  času pa  .smo p rod rli n a  tu ji  trg , posebno v Iran . 
tu d i z »Ekonom« lonci. S ortim en t naših  izdelkov je  precej obširen , k a r  daje  p rednost pred  
konkurenco, k i nud i le n ek a j raz ličn ih  predm etov. N ajveč prodam o jav a  kozic, vedric za 
vodo, kotljičev, čajnikov, treb u šastih  loncev in  nočnih posod. P o treb a  po nočnih  posodah 
je  tako  velika, d a  se sp rašu jem o, če ne služijo tud i kakem u drugem u nam enu. N aš za
stopn ik  iz zahodne in ek vato ria lne  A frike nam  je  pisal, da  tam k a jšn je  ljudstvo  po trebu je  
nočne posode za nošenje brem en na glavi, ponekod p a  jih  rab ijo  nam esto loncev za  k u 
hanje. N aša em ajlirana  posoda »dva leva« je  povsod znana kot kvalitetno  dobra , saj je  na 
lestvici kvalite te  tak o j n a  drugem  mestu. je  tako j za znano švedsko posodo »Kockums«. 
N adalje dobavljam o našo posodo v solidni em balaži. Z dobro kom ercialno obdelavo trž išč  
in s p rom ptnim i dobavam i u trju jem o  ugled naše  tovarne. Povsod pa  seveda naletim o na 
močno delovanje konkurence. V zadnjem  času  se je  p o jav ila  poleg poljske, nem ške, češke, 
m adžarske, japonske in hongkonške še k ita jsk a  konkurenca, k i p onu ja  em ajlirano posodo 
celo po nižjih  cenah kot Hong-Kong. Omenjene konkurence ponuja jo  posodo po cenah za 
20 do 30% in celo za 50% n iž jih  od naših  cen. Na m nogih trž išč ih , ko t v E g ip tu , M aroku, 
južni A frik i in v zadnjem  času v zahodni A frik i se ra zv ija  celo lastna  em ajlna in d u strija , 
k i močno vpliva na  p rodajo  naših  izdelkov. Izgledi za p rih o d n je  leto so zadovoljivi. S ku
šali bomo doseči najbo ljše  rezu lta te . Bilo nam  b i žal, če b i k a rko li kvarilo  ugled naše 
tovarne, ki si ga je  v dolgoletn ih  izkušnjah  p ridob ila  na  trž išč ih  v tu jem  svetu.

Tovariš vodja, od delavnice do delavnice me vodi pot in želim, da mi 
žrtvuješ nekaj minut. Povej mi v naglici, ko vidim, da te delo pre
ganja, nekaj o tvoji delavnici, o delu in o tvojih ljudeh za našega 
»Emajlirca«.
N aša stro jn o -k lju čav n iča rsk a  delavnica im a dela p reko  glave, saj je  naša  glavna 

naloga: popravilo  vseh s tro jev  v tovarni. K er je  s tro jn i p a rk  že precej zastarel, nam  dela 
n ik d a r ne zm anjka. Večino del opravljam o n a  akord , k a r  je  stim ulativno za moje ljud i, 
k i so v isokokvalific iran i in k v a lific iran i delavci. Pod m oje vodstvo spada še generator, 
č rp a lk a  ob V oglajni, k o tla rn a  .in acetilenske naprave. K akor vidiš, precej sk rb i. Im am o 
tr i  generatorje , k i so pozim i vsi v pogonu. Enega smo letos generalno poprav ili. Ž njim  
oskrbujem o s plinom  ves ob ra t. Č rpa lka  ob V oglajni č rp a  industrijsko  vodo, k i jo po
treb u je  podjetje za n a p a jan je  kotlov , za razne ob ra te  in za san itarije . T ud i p a rn e  kotle 
im am o tri. S edaj kurim o vse t r i  s prem ogom , ker smo letos p reured ili p linskega z neko 
posebno napravo na  prem og. P a  se ne obnese bogve kako. P a rn i kotli dobavljajo  toplo 
vodo sušilnicam , generatorjem , lužiln icam  in naprav;-m  za ogrevanje  prostorov . A cetilenske 
n ap rave  pa pro izvajajo  p lin  za  avtogeno varenje. Posebnih problem ov nim am . N apiši še, 
te prosim , da želim celotnem u ko lektivu  p rav  zadovoljno in uspehov polno Novo leto.

Tovariš Marijan, ti si vodja avtoparka in tvoji ljudje napravijo največ 
veselja članom našega kolektiva, ko jih vozijo na izlete in ekskurzije. 
Zanima me, koliko kilometrov so letos prevozili tvoji avtomobili. Kaj 
pa novi predpisi o osebnih avtomobilih? In tvoji šoferji?
Imamo tr i  tovorne in d v osebna avtom obila te r v iliča rja . T rak to r je  v popravilu . 

Tovorni av tom obili so prevozili letos ca. 100.000 km. T udi letos je  b il naš avtobus skora j 
tedensko po d v ak ra t na  terenu. Povedal ti bom, da  nam eravam a uprava  p od je tja  k u p iti 
nov avtobus, in sicer »TAM 4500« z grelnim i nap ravam i in rad ioapara tom . Po mojem 
m nenju si naš kolektiv  tako  vozilo zasluži. Za po trebe p o d je tja  nam eravam o ku p iti 
še en tovodni avtom obil. V iličar, k i smo ga letos kup ili, je zelo razbrem enil n a k la 
dalno ekipo.

K ar se predpisov za osebne avtom obile tiče, se p r i nas ni nič sprem enilo. N aša 
u p rav a  je  že pred  tem i p redp is i zelo racionalno izkoriščala  osebne avtom obile. O vožnjah  
smo vodili rigorozno evidenco. Zato nas novi predp isi niso zadeli. Moji šo ferji so zelo 
d iscip lin iran i. Z n jim i sem zadovoljen in m enim , da  je  zadovoljna z nam i tu d i u p rav a  
podjetja .

Tovariš Stefan, koliko vagonov odpremijo tvoja dekleta vsak dan in 
kako jim gre 'nakladanje izpod rok. Imaš morda težave z dostavo va
gonov?
Vsa pro izvodnja  gre skozi naše roke. K ontrolorke n a jp re j pregledajo vsa naroč ila  

(kom isijone), nak ladalke  pa  jih nak ladajo  na kam ione in v vagone. Posodo, nam enjeno za 
izvoz, pak iram o v zaboje. N ekaj posode za Grčijo, Poljsko in Nemčijo pa nalagam o rin- 
fuza v vagon. Dnevno naložim o 3—6 vagonov različne posode, to je  vso produkcijo  spro ti. 
N akladalke nak ladajo  vagon 2—3 u ri. Vse delo v odprem i o p rav lja  sedaj 18 žilavih delavk, 
o ka te rih  m oram  povedati, da  so izredno p ridne  in p rip rav ljen e  p rije ti za vsako delo. Kot 
vod ja  odprem e jih  m oram  pohvaliti p red  vsem kolektivom . Če imamo težave, nam  te 
povzroča železnica z neredno dostavo vagonov. N eredna dostava  vagonov zav ira  odprem o 
in povztoča nadurno  delo. Nevšečnosti imamo predvsem  s slamo in senom, če je  zelo 
prašno. K aj b i ti še p rav il, d rag i tovariš, ko vidiš, da  me že zopet kličejo.

Tov. FRANCE 
PERŠAK,

šef prodaje

Tov. VERA 
TERŽANOVA 

šef izvoza

Tov. FRANC 
LESKOŠEK, 

vodja stroj.no- 
ključavničarske 

delavnice

Tov. MARIJAN 
PRISTOVNIK 

vodja avtopairka

Tov. STEFAN 
KRALJ 

vodja no tran je  
odprem e



Tov. MARIJAN 
PILIH,
šef uvoza

Tov. MIRKO 
POLUTNIK, 
vodja 
skladišč 
gotove posode

Tov. ANDREJ
STOJC,
vodja
m izarske
delavnice

Tovariš šef, kakor vem je druga polovica plana preskrbe materiala na 
tvojih ramenih. Člane našega kolektiva bo gotovo zanimalo, kako si 
razpredel svoje trgovske mreže izven meja naše države, da zmaguješ 
svoje tako odgovorno delo. Kje in kaj največ nabavljaš za tovarno. 
Morebiti te je letos doletelo pri tvojem odgovornem delu kaj posebno 
zanimivega?

Naša trgovska m reža izven mej naše d ržave je  zelo obširna. Tako obširno  mrežo 
smo m ogli u s tv a riti predvsem  z neprenehnim  š tud ijem  in pregledom  g iban ja  tu jih  tržišč. 
Na ta  način  im am o v našem oddelku odličen pregled  številnih virov in m ožnosti nabave 
ter cen. To nam  om ogoča, da lahko preskrbim o res kolektivu  najkva lite tnejši m a te ria l po 
najugodnejših  cenah. Iz tujih  držav naročam o dekap irano  pločevino, razne kem ikalije , 
pomožni reprodukcijsk i m a te ria l za naše o b ra te , oprem o, rezervne dele za s tro jn i pa rk , 
električne n ap rave  te r  ostale pripom očke, k i la jšajo  članom  našega kolektiva  delo p ri 
s tro jih  in^ nap rav ah . N ajveč uvozimo pločevine — letno ca. 6500 ton. Uvažamo jo iz Ita lije , 
F ranc ije  in Zahodne Nem čije, deloma pa tud i v okv iru  dodeljenih kontingentov  trgovskih 
sporazum ov iz^ Češke, Poljske in Rusije. O d kem ikalij, po trebnih  za izdelavo emajlov 
uvozimo največ p iro b o ra , ozirom a boraksa — ca 700 ton na  leto. U važam o ga iz A m erike 
in Ita lije . T itand ioksid  kupujem o v Ita liji , Zahodni Nemčiji, zadnje čase pa  celo na 
Japonskem . K obalt, n ikelosid in razne entajlne barve  uvažam o predvsem  iz A nglije in 
Zahodne Nemčije. Poleg našte tega  še kupujem o na jraz lične jše  kem ikalije  in ostali m ateria l 
v zahodnoevropskih, vzhodnoevropskih in prekom orskih  državah. Posebno zan im iva je 
letos ugotovitev, da  je  na zahodnoevropskim  trž išč ih  n asta la  m očna konkurenca v in d u 
s triji pločevine, p a  tu d i v kem ični in d u s triji s tra te šk ih  surovin. To konkurenco m i v 
celoti dobro izkoriščam o in prištedim o na ta  način  precejšn ja devizna sredstva našemu 
kolektivu in skupnosti.

Tovariš vodja, kako gledaš na razvoj tvojega oddelka. Kaj mi lahko 
poveš o aluminijasti posodi. Kako izpolnjuješ planske naloge v danih 
pogojih.

P rav  čak a l sem nate, da napišeš v našem  glasilu to, k a r mi leži na srcu . Ali že 
veš, da  je  b il m oj a lu m in ija s ti 40-litrski vrč  za mleko nagrajen  z »Jugoslovanskim  O sk a r
jem za em balažo«? T ega visokega p riznan ja  sem tem bolj vesel, ker od vsega početka ob
čutim , odkar vodim  kot kem ik ta  oddelek, da posveča u p rav a  prem alo pozornosti p ro 
izvodnji a lum in ijaste  posode. Uvidevam , da p ri sedan ji proizvodnji in p ri tak ih  delovnih 
pogojih, z dan im i n ap rav am i in s tako  o rgan izacijo  dela podjetje nim a gospodarske ra- 
čunice. O  stro jih  za  obdelavo alum inija , to re j o kakšn i m ehanizaciji, sploh ne morem 
govoriti. Za serijsko  izdelavo alum in ijaste  posode b i nujno potrebovali specia lna orodja. 
Pri globokih vlekih se nam reč pojavljajo  reb ras te  stene, ki jih  m oram o m ehanično ob
delovati, p ri čem er stan jšam o stene. Tako je  m ehan ična obdelava dodatna o p e racija . Reči 
m oram , da je  naš g lavn i izdelek Econom lonec, k i je  postal že pojem  gospodinje in bo 
postal nedvom no lonec bodočnosti. P redlogi za zboljšavo vložkov, ročajev in oh iš ja  p ri 
Economu se predolgo zadržu jejo  v procesu o svajan ja . N aglašam , da morajo, im eti ročaji 
estetsko obliko in da m orajo  b iti izdelani iz izo lacijske snovi, ker se a lum in ij močno 
segreje in počasi oh la ja . Ročaje iz take  snovi m ora  im eti tud i a lu-pekač. Leseni roča j in 
leseni gum b sta  v dobi tehn ike  nemogoča. Po m ojem  b i m orala b iti oprem ljena vsaka  a lu 
m in ijasta  posoda z ročajem  iz izolacijske snovi. P ri p ro izvodnji alum in ijske posode b i se 
absolutno m orali o z ira ti ha  novitete. D ojem ati b i m orali nove oblike in n jih  p rak tičnost. 
P rav  verjetno je, da alu-posoda ne bo posoda bodočnosti. Gotovo pa  bodo posam ezni 
tehnični predm eti iz a lum in ija  še dolgo nenadom estljiv i že zarad i specifične teže zlitine. 
Za  ̂ razvo j oddelka so predvsem  nujno potrebni posebni p rostori. L užilnica b i m ora la  b iti 
ločena in  oprem ljena z ven tila to rjem , ker b azična  k islina  kvarno vp liva  na kva lite to  a lu 
m inija. Večjo sk rb  b i m orali posvetiti tudi k ad ru . Moji ljud je  so dobri delavci. Im ajo 
veliko voljo do de la  in lahko bi iz n jih  postali vešči preddelavci in m ojstri.

Tovariš vodja, v tvojih skladiščih hraniš skladovnice raznega blaga. 
Povej mi nekaj o skladiščni službi, o tvojih ljudeh, ki jo opravljajo 
in o problemih, če se z njimi boriš.

Stanje naših  sk ladišč se vsako leto zboljšuje. To nam  je  pokazala lan sk a  in  le
tošnja  inven tura . N aša  sk lad iščna služba poteka brez  zadržkov. V skladiščenih im am o ca. 
9.000 raznih  predm etov v skupni vrednosti nad  1 m ilijardo  d inarjev . Povprečno izdajo 
naša sk ladišča  na  mesec za ca. če trt m ilijona raznega blaga, dobijo ga pa za ca. 300.000 
d inarjev . Vse blago prevzem am o kom isijsko in nim am o posebnih težav p ri prevzem u. 
Imamo ločena sk lad išča  za tanko, debelo in tračno  pločevino, za okroglo železo in goriva 
ter m aziva, za kem ikalije , za d robni m ateria l, jek la , e lek trom ateria l in za les. Posam ezna 
sk lad išča  vodijo sk lad iščn ik i, k i so verzirani v sk lad iščn i službi. Zgodi se, da  nam  včasih 
tesna prede, k e r n im am o dovolj ljud i. Zelo pogrešam o m ehanizacijo  p ri ra z k lad an ju  in 
p renašan ju . N ujno b i potrebovali m agnet za razk lad an je  pločevine. Ker so po trebe  su 
rovin vedno večje za rad i narašča joče  p rodukcije , bom o m orali m isliti na nove sk ladiščne 
prostore. Posebej želim  povedati, da b i m orali nu jno  u red iti poslovanje sk lad išč  tako , da 
bi izd a ja la  blago sam o do 12 ure. Za nujne p rim ere  rem onta  to seveda ne b i veljalo. Tako 
poslovanje je  potrebno  zarad i ažurnosti k n jižen ja  v m aterialnem  knjigovodstvu . Na ta  
način  im ajo urejeno sk ladiščno poslovanje tud i d ru g a  večja podjetja.

Tovariš Mirko, v skladiščni službi morajo biti tvoji ljudje zelo pazljivi 
in spretni. Zanima me kako jo opravljajo in koliko vagonov razne 
posode in drugih izdelkov gre skozi njihove roke.

K aj posebno zanim ivega ti ne bom mogel povedati. V skladišču  gotove posode, 
sekunda posode, ekspo rtne  posode, v sk ladišču  rad ia to rjev  in v pak irn ic i je  delo norm alno. 
L jud je  so izu rjen i in  n im ajo  posebnih težav*. Sestava naročil in prevzem  b laga , oboje je 
prem irano delo, dočim  je  zav ijan je  in p ak iran je  norm irano. N agla in povečana p rodukcija  
vsekakor vpliva na  kva lite to  in se to pozna v sk ladišču  sekunda posode. V skladišču  
eksportne posode im am o težave s papirjem , ki ga ne dobimo vedno prim ernega za naše 
potrebe. Vsa posoda za  eksport m ora b iti nam reč skrbno zavita  v p a p ir  in posebno 
skrbno zap ak iran a  v zaboje. Vse to delo o p rav lja jo  sp retne zavijalke, ki z vsemi ostalim i 
delavci vred v sk lad išču  težko čakajo  na zbo ljšan je  plač. Včasih imamo težave s s tan 
d ardn im i zaboji. Večinom a pa  sedaj pakiram o eksportno posodo v kom bin irane zaboje. 
Zelo koristen  se je  pokaza l nov sistem prevzem a posode po rajonskih  sk lad iščn ik ih . D okaz 
so b ile m inim alne raz like  p ri inventuri. N ekuran tnega  b laga v skladišču  nim am o. P r i se
d an ji p rodukciji so sk lad iščn i p rosto ri zadovoljivi. Le z vskladiščenjem  jek lenk  in posode 
za sm eti imamo težave. Naše sk ladišče  dobi dnevno 18—23 ton razne posode, ki pa jo 
tud i vso dnevno odprem im o, kčr je  p lan  rea lizac ije  zelo napet.

Tovariš vodja, tvoja mizarska delavnica se je spremenila v malo 
tovarno zabojev. Kakšni so ti novi kombinirani zaboji in kakšne so 
prednosti take embalaže? Kdo je dal zamisel za to vrsto embalaže?

V sestavu m izarske  delavnice sta  tud i m odelarna in zabo jarna. M izarska delav
nica je  potrebna za  vzdrževnje in razna  m izarska  p op rav ila  v o b ra tu  pa tu d i oprem e. 
V m odelarn i izdelujem o modele za o rod ja  in modele za serijske usluge. Z abo jarna  pa je 
p ravzap rav  naš novi oddelek. V n je j izdelujem o za lastne  potrebe nove k o m bin irane  za
boje, ki so jih  n ekateri tako  nezaupljivo gledali. Le nap iši, da  so kom bin iran i zabo ji z a 
misel vodje pak irn ice  tov. K arla Ž oharja na pobudo kom ercialnega vodstva in da  sem 
mu p ri izdelavi pom agal tu d i jaz. Sedaj pa skupno delam o na izboljšavi teh zabojev. 
Slišal, sem, da so naši kom bin iran i zaboji na  tekm ovanju  v L jub ljan i dobili p riznan je . 
K om binirane zaboje izdelujem o iz letev in lepenke in so za ca. 50% lažji od lesenih s ta n 
da rd n ih  zabojev. Koliko p rih ran im o s to em balažo na  prevoznih strošk ih  m enim , da ni 
potrebno nag lasiti. Za serijsko  izdelavo so b ile po trebne  tri delovne m ehan ične mize, 
po trebna  pa nam  je  še specia lna n ihalna žaga in škarje  za rezanje lepenke. U pam , da 
bomo oboje v k ra tk em  dobili. Težave, če b i se pojavile, jih  spro ti odprav ljam o s p rav ilno  
organizacijo  dela.



Tovariš inženir, tvoj obrat je naj večji v našem podjetju. Na tisoče ton 
emajlirane posode gre skozi emajlirnico. Povej mi, kako je delo orga
nizirano, kako tvoji ljudje izpolnjujejo plan, kako so zadovoljni z  za 
služkom in kaj je bilo letos storjenega za zboljšanje delovnih pogojev 
v tvojem obratu. Poglej tole skodelico! Poslal mi jo je Centralni za
vod za napredek gospodinjstva. Iz naših skodelic pije na tisoče šolskih 
otrok. Zakaj se robovi tako kmalu okrušijo. Je tega kriv naš emajl?

Do konca novem bra je  n aša  em ajlirn ica izdelala skupno 5413 ton em ajliran ih  p re d 
metov. Zaradi tako  obsežne pro izvodnje delamo v treh  izm enah. Delavci, k i jih  je  415, so 
razdeljeni na 6 posad. Težave im am o z nočno izmeno zarad i neopravičenih izostankov. 
Ko obratu je  samo ena kon ti peč, je  stalno delo ponoči problem , k i ga bomo, k ak o r upam , 
rešili v obojestransko zadovoljstvo. D elavci v em ajlirn ic i v splošnem niso zadovoljni, iz 
vzemši tiste, ki dobro p resegajo  normo. Večina delavcev in delavk dela zelo p ridno in 
požrtvovalno in vlaga veliko tru d a  in napora  za doseganje visokega p lana. V ečina dela 
v sklopu tekočega trak a , k i določa ritem  in tempo dela. P ovedati m oram , da so v splošnem 
delovna m esta v em ajlirn ic i po sedanjem  tarifnem  p rav iln ik u  slabo ocenjena. Delavstvo 
p ričaku je , da bo zadeva pop rav ljena  z novim ta rifn im  prav iln ikom . Boleča točka  em ajlir- 
nice je še vedno s ta ra  v en tilacija  in toplo tna izolacija peči, k a r  zelo slabi delovne pogoje, 
zlasti poleti, ko ne dopušča ob ra tovan ja  dveh konti peči. Nevšečnosti nam  povzročajo 
nalivi zarad i slabih streh, tako da  ob tak ih  p rilikah  »plavamo«, ker ne m orejo kanali 
požira ti večjih količin  vode. Vse to kvarno vpliva na našo sto rilnost in na kvalite to  dela. 
Za zboljšanje delovnih pogojev je bilo letos m arsika j storjenega. K ar pa se tiče  skodelice, 
dragi tovariš uredn ik , ti pa m oram  k a r  povedati, da je  znača j okruškov na  n je j tak , da 
nedvomno kaže na udarce. L jud je  se prem alo zavedajo, da em ajl ni železo. Em ajl sicer 
vzdrži določeno jakost udarcev  in je  ta  m inim alna v rednost točno določena z našim  in 
ternim  standardom  odpornosti. O  odpornosti p ro ti udarcem  vršim o redno tedenske p re iz 
kuse v našem lab o ra to riju  ob priso tnosti naših kontro lorjev . Razum ljivo je, da prem očnih 
in pogostih udarcev  ne prenesejo tud i najboljši em ajli. Sam sem opazil v boln išn icah , v 
menzah in šolskih kuh in jah  kako m alom arno ravnajo  z em ajlirano posodo. Zato se ne 
čudi, če je okrušena. To povej tovarišicam , ki so ti poslale skodelico.

Tovariš vodja, člane našega kolektiva bo zanimalo, kako gre tvojim  
ljudem delo izpod rok, v kolikih izmenah delate in kako dosegate 
normo? Katerih dekorjev izdelate največ. Slišal sem o novih vzorcih za' 
dekorje. Ali imaš kakšen problem, ko vidim, da so v tvojem oddelku 
večinoma zaposlene delavke.

Delamo v dveh izm enah, razen  pečarjev, ki žgejo posodo v treh izm enah. Poleg 
tega dela še 40 naših lju d i v eni izm eni v em ajlirn ici. N orm a je  p ri b rizgan ju  skupinska 
in jo. delavke presegajo povprečno za 18%. N ajveč izdelam o enobarvnih 'in  enostavnih 
dekorjev. Precej napravim o tud i »pikčastega« dekorja, m edtem  ko količina ostalih  več-, 
barvnih  dekorjev močno zavisi od razn ih  izvoznih naročil, k i p a  niso stalna  in zelo n ihajo. 
Zgodi se, da so vse b rizgalke za daljš i čas zaposlene z večbarvnim i dekorji in  nasprotno, 
ko ni takega dela n iti za  eno brizgalko . K ar se tiče novih vzorcev, jih  im am o že nekaj 
p rip rav ljen ih , ostale pa bi lahko izdelali po potrebi. To pa zavisi od naročil kupcev. V 
oddelku so zaposlene večinom a ženske, je vedno mnogo več težav in problem ov kot drugje. 
Pa tud i odstotek raznih specifičn ih  izostankov je  večji. Z arad i tega sem m nenja, da  bi 
m orali takem u oddelku p rizn a ti določen odstotek povišanja delovnih mest za po k ritje  teh 
opravičenih izostankov, ki nastopajo  skozi vse leto. D ekor oddelku je p rik ljučena  tud i 
lakirnico., za lak iran je  garderobn ih  om aric, jeklenk, k an t za sm eti itd . Tu so dnevno^ za
posleno povprečno štiri delavke, ki jih  m oram o o d trg a ti od že tako n izkega staleža  v 
dekor oddelku, ker za lak irn ico  ni sistem atiz iranih  delovnih mest. To je  verjetno edini 
oddelek v podjetju , ki n im a n iti enega delovnega m esta. ,

Tovariš vodja, rad bi nekaj napisal o tvojih mlinih in topilnih pečeh 
in o naših emajlih. To bo zanimalo člane kolektiva, saj redko kateri 
zaide v tvoje prostore. Človek dobi vtis, da delate pod zelo težavnimi 
pogoji.

V m ineralnem  m inuu  m eljemo v fino moko dve osnovni dom ači su rov in i: k re 
menčev pesek in živec. Po p redp isan ih  norm ativ ih  izdelujem o v topilnici em ajlne m e
šanice ozirom a em ajlne fr ite  — glazure. G lavne sestavine em ajlne glazure  so: k rem enjak , 
živec, soda. boraks, nikel, kobald , soliter, jedavec, titanov  d ioksid, razni fo sfa ti itd . Iz 
vzemši prvih treh , m oram o vse ostale sestavine uvažati. E m ajlne m ešanice nalagam o v 
topilne peči, k je r ^e tope p ri ca. 12500 C tako  dolgo, da postane  snov žareče tekoča. Ko 
im a v peči že um irjeno površino , jo izpustim o v pločevinaste k ad i, ki so napoln jene s 
h ladno vodo. Izpuščena tekoča snov se ohladi in razp rš i v g rana lije . Vse delo zahteva 
tem eljito  na tančnost, z lasti p ri teh tan ju  posam eznih surovin  za sestavo em ajlne. m ešanice 
N ajm anjša  nepazljivost b i m ogla povzročiti težave in celo zasto j produkcije  v em ajlirn ici. 
Posebne skrbi nam  cesto povzroča dobava nekaterih  surovin, ki jih  moram o uvaža ti iz 
prekom orskih držav . Že topljeno glazuro polnim o po norm ativ ih  v em ajlne m line in ji 
dodam o še vodo, glino, razne  b a rv n e  okside in snovi za stem anje. Em ajle meljemo do 
različn ih  finoč, kako r jih  zahtevajo  postavljen i norm ativ i. T udi pri tem delu je  zelo važna 
natančnost, predvsem  pa  čistoča. Tako zmlete em ajle polnim o v lesene kadi. od koder jih 
transpo rtiram o  v em ajlirnico. V topiln ici em ajlov so delovni pogoji zelo težki. V m in era l
nem m linu je celo nevarnost silikoze, za katero  je obolelo že več delavcev. Za varno delo 
uporabljam o vsa sodobna tchnično-zaščitna  sredstva. Z rekonstrukc ijo  prostorov  in z 
montažo potrebnih  žerjavov smo odpravili težko fizično delo in zm anjšali p rašen je . D e
lavci so kva lific iran i in po lkvalific iran i ter delajo po skupinskih  norm ah.

Tovariš vodja, tvoja mehanična delavnica je opremljena z najboljšimi 
stroji, kar jih premore tovarna. Zanima me, kaj delajo tvoji ljudje na 
teh strojih, kako se počutijo in kaj mi boš povedal o sebi.

Glavno delo naše delavnice je  izdelava najraz lične jših  o rodij za vse proizvode naše 
tovarne. Naše delo je  na tančno . Posebno preciznost zah tevajo  o rod ja  za tanko  pločevino. 
V nujn ih  prim erih  pa tu d i popravim o kakšen stro j, da ne bi nasta l zastoj operacij. K akor 
vidiš so naši s tro ji že z as ta re li, vendar nam še dobro služijo , ker jih spro ti popravljam o 
in vzdržujem o, im am o p a  n ek aj najm odernejših  skobelnih in rezkalnih stro jev . P oprav ila  
opravljam o na režijo , vsa ostala  dela pa po norm i, ki jo m oji ljud je  p ridno  presegajo. 
K m ehanični delavnici sp ad a  kovačnica , s tru g am a , ka liln ica  in variln ica . V vseh oddelkih 
so zaposleni visoko k v a lific iran i in kv a lific iran i delavci. V isokokvalificiranih  je  nad  30%. 
N ekaj bi še rad  povedal o vajencih , ki jih imamo v delavnici. P renizko šolsko izobrazbo 
im ajo. O brtna  šola. ki je  zelo zahtevna, jim  povzroča velike težave. Pa še tole nap iši. 
U stanavljam o D ruštvo  o ro d ja rjev  za mesto Celje. Vseh p rijav ljen ih  članov je 86, od teh k a r  
38 iz naše tovarne. Nam en d ru š tv a  je  o la jšati delo v izpopolnjevanju  sedanjega in bodo
čega k ad ra  orod jarjev , k a r  ne bo samo koristilo  posam eznikom , temveč predvsem  in d u 
s triji in naši ob rti. T ak a  d ru š tv a  im ajo že vsa večja m esta.

Tovariš Lojze, kako zmaguješ naročila? Kaj si obetaš od preusmeritve 
dela na tekoči trak? Naši komercialisti godrnjajo o kvaliteti tvojih 
radiatorjev. Kaj praviš?

Pri sedanjem  načinu  serijskega dela kom aj zm agujem o naročila. Ker je  po treba po 
rad ia to rjih  spričo narašča joče  g radbene dejavnosti v d ržav i iz dneva v dan večja, in ker 
na nove stro je  še ne m orem o m isliti, nam eravam o preusm eriti naše delo na  tekoči trak . 
Računam o, da se bo tekoči trak  dobro obnesel, izvzem ši nekatera  mesta, na  k a te rih  bo 
nasta l zastoj, zarad i raz ličn ih  v rst rad ia to rjev . Z aradi tekočega trak a  bomo spom ladi z 
dozidavo povečali delavnico. K valite ta  bi b ila  boljša, če bi ra d ia to rje  izdelovali iz ene 
vrste  pločevine* Tako pa  jih  izdelujem o iz raznih  v rst. zarad i česar im am o težave pri 
proizvodnji sam i, predvsem  pa trp i kvalite ta . Naše tehnično vodstvo bo m oralo m isliti na 
osvojitev novih tipov rad ia to rjev , ka te rih  p rednost bo m anjša  rjavost n o tran jih  in zu 
nan jih  sten. Pogoji v k a te rih  delam o so. izvzemši nekaterih  delovnih m est, še k a r zado
voljivi. Delamo večinom a po norm i. Moji ljud je  si želijo boljšega zaslužku.
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let športnega društva
Letos poteka trideseto leto, ko ¡e bilo usta

novljeno delavsko športno društvo »Olimp«. 
Športno udejstvovanje v Gaberju pa sega pet 
let nazaj, ko so mladi delavci gaberskih tovarn 
ustanovili svoj športni klub »Mars«.

Športni klub »Mars« ni bil registriran. Kljub 
temu pa je naglo širil svoje vrste in je kot »divji« 
klub igral z  vsemi takratnimi nogometnimi klubi 
ter se uveljavljal v športnem življenju. Klub ni 
prejemal nobene pomoči in so vso opremo in 
vse rekvizite ter vse ostale stroške plačevali 
sami člani kluba. Razumljivo je, da je bil v takih 
okoliščinah razvoj kluba težaven tembolj, ker 
je članstvo snubil v svoje vrste športni klub 
»Atletika«, ki je užival vso podporo in pomoč 
lastnikov gaberskih tovarn.

Delavska in športna zavest mladih delavcev 
pa je bila trdna. Vztrajali so. V Kancijanovi go
stilni so imeli pred tridesetimi leti občni zbor, 
na katerega so povabili vse gaberske športnike 
in prijatelje športa. Na tem občnem zboru so 
tudi preimenovali svoj športni klub »Mars« v 
Športno društvo »Olimp«.

Leto 1928 je torej rojstno leto športnega dru
štva »Olimp«, ki je bil takoj registriran in je 
nastopal na raznih tekmovanjih. Delavci so po
vabili v svoje vrste tudi tov. Andreja Svetka, ki 
je takrat nastopil službo v Tovarni emajlirane 
posode. Tovariš Svetek je postal vodja društva in 
»Olimp« se je v kratki dobi osamosvojil, v delav
skem športu pa je zavel nov duh.

Prva leta se je »Olimp« zadovoljil samo z 
nogometno sekcijo, ki je zaslovela zaradi svoje 
borbenosti in tovarištva ter bila v ospredju 
športnega udejstvovanja. Napredovala je ob po
žrtvovalnosti, ki bi bila še danes lahko za vzgled 
vsem športnikom. Tretje leto je bila ustanovlje
na pri »Olimpu« smučarska sekcija, katere člani 
so postali vsi pomembnejši gaberski smučarji, ki 
so dosegali na tekmovanjih lepe uspehe. Četrto 
leto je »Olimp« ustanovil težkoatletsko sekcijo, 
ki je bila takrat edina težkoatletska sekcija v 
celjskem okraju. Uspešno je napredovala. Kma
lu pa je morala prenehati zaradi režimskega 
udarca. »Olimp« je združil vse gaberske lahko- 
atlete v svoji sekciji. Smelo napišemo, da je iz 
gaberskih lahkoatletskih korenin pognala da
našnja celjska tako uspešna lahkoatletika.

Ob prihodu okupatorja je prenehalo delova
nje »Olimpa«. Ni pa zamrla športna in delavska 
zavest Olimpovcev.

Po osvoboditvi je postalo športno društvo 
»Olimp« najboljše in najmočnejše ■športno dru
štvo v Celju. Naglo je razvijalo nogomet, lahko- 
atletiko, odbojko in namizni tenis na urejenem 
športnem igrišču,, ki ga je zgradila med vojno 
Tovarna emajlirane posode. Igrišče so preimeno
vali v stadion »Borisa Kidriča«.

Kmalu po osvoboditvi pa sta se takratni 
športni društvi »Olimp« in »SK Celje« združili 
v enotni športni klub »Kladivar«. Po tej zdru
žitvi je čisto zamrlo športno udejstvovanje v 
samem Gaberju. Delavskemu športu je bil zadan 
težak udarec. Ce se poglobimo v sklepe prvega 
jugoslovanskega kongresa telesne vzgoje, vidi
mo, kako veliko napako so storili tisti, ki so 
forsirali združitev na škodo delavskega športa, 
ki je imel že od vsega začetka pravi značaj mno
žičnosti in amaterstva.

Pred štirimi leti pa so sami gaberski športni
ki in prijatelji športa ponovno ustanovili svoje 
društvo »SD Svoboda«. Ustanovili so ga praznih 
rok. Zopet je bila zavest in požrtvovalnost tista 
sila, ki je združila gaberske športnike v lastne 
vrste. Praznih rok so bili zato, ker je prešlo pri 
fuziji vse premoženje gaberskega stadiona v last 
»Kladivar ja«.

V novo ustanovljenem Športnem društvu 
»Svobodi« pa se gaberski športniki niso dobro 
počutili. Olimpovska kri ni mirovala in že dru
go leto po ustanovitvi so preimenovali »SD 
Svobodo« v »SD Olimp«. Tako so požrtvovalni 
Olimpovci že tretjič pričeliz nova.

V svojem jubilejnem letu niso priredili buč
nih proslav, temveč so pričeli graditi svoje igri
šče, ki bo postalo pravi športni center industrij
skega Gaberja. Pod Golovcem so na idealnem

prostoru zapele lopate in krampi v žuljevih ro
kah gaberskih športnikov. Iz tal rastejo novi ob
jekti in naprave, ki jih grade Olimpovci z last
nimi silami. »Olimp« slavi svoj lepi jubilej sredi 
največjega dela, sredi največjih skrbi, kje in 
kako dobiti potrebna finančna sredstva, da bi 
uresničil svoje načrte, ki sta jih narekovali nuj
nost in potreba.

Ob svojem jubileju se »Olimp« predstavlja s 
svojo nogometno sekcijo, z odbojkarsko sekcijo, 
z namiznoteniško sekcijo, s kegljaško sekcijo, z 
boksarsko sekcijo in z judo sekcijo. V vseh sekci
jah veje pravi športni duh amaterstva. Število 
članstva rase iz dneva v dan. »Olimp« veruje v 
svoj dan, v svojo bodočnost.

Ob svojem jubileju bo Športno društvo 
»Olimp« izdalo posebno brošuro, v kateri bo 
prikazan razvoj in rast delavskega športa v 
Gaberju. Podjetja in ustanove bodo imele pri
liko oglaševanja v jubilejni brošuri, kar naj bi

Časopisje d a je  n a  svojih s traneh  več ali 
m anj p rostora člankom ku ltu rnega značaja, 
kritikam , posreduje likovno um etnost iitd. 
Tudi »Em ajlirec naj bi v bodoče -bil izpo
polnjen z dobrim i sestavki. Da bi to  uspelo, 
je  potrebno sodelovanje -kroga ljud i iz celo t
nega -kolektiva. Dobrodošel bo vsak članek, 
vsako navodilo, vprašan je in podobno. Jedro  
naj pride iz kolektiva. Obliko p a  -bo ured il 
odbor. N ihče n a j n e  misli, da tega ne zmore, 
ali celo, d a  to  n i za njega.

K ulturno prostvetno udejstvovanje je  dan 
danes n u jn a  posledica časa. D anašnji čas na
reku je  -poglobitev in  razširitev  zn an ja  vsakega 
posam eznika iz najrazličnejših  ved. (Speciali
zacija vsakega -posameznika na njegovem  
m estu je  zadeva zase). Zgodovina nam  iz
pričuje, d a  je  k u ltu ra  in prosveta b ila  v  dolo
čenih dobah vedno last vladajočega -razreda. 
Preobsežno bi bilo naštevan je faz dv igan ja  in 
padanja k u ltu re  v  različnih dobah p ri razn ih  
narodih. Vsa ta  pota p a  vodijo -po raznih  
zakonih prirode, d a  -bo p rej ali -slej delavstvo 
po vsem svetu  nosilec kulture.

Za nas so seveda važne že obstoječe p ri
like. P ro izvajaln i odnosi zahtevajo, d a  so naši 
delovni lju d je  vsestransko razgledani; -bodisi 
iz p rirodnih  ved, o gospodarski tehn ik i, o po
litični ekonom iji itd. P rav  posebno m oram o 
biti seznanjeni z našo no tran jo  ureditv ijo , 
kakor tud i o tekočih dogajanjih  in  razvoju. 
Od tega je  v  veliki m eri odvisen uspeh našega 
sam oupravljanj a.

N astane v-prašanje, kako  bomo izpopol
njevali naše  znanje. Načinov za to  je  več. 
Poudariti je  treba, da je  organizirano izobra-

„Olimp"
bila podpora, ki si jo »Olimp« po vsej pravici 
zasluži.

Prepričani smo, da bo »Olimp« ob svojem  
jubileju uspel s svojo akcijo. Skoro ne moremo 
verjeti, da je kje podjetje, ki bi ostalo gluho in 
ne bi pokazalo razumevanja za športna stremlje
nja mladih delavcev gaberskih tovarn, v katerih 
je njihovo število naraslo že preko 5.000. Ali je 
kje podjetje, ki ni razumelo besed predsednika 
Tita, naslovljenih nedavnemu kongresu telesne 
kulture, ko je dejal, da je telesna kultura danes 
ena izmed osnovnih, vsakdanjih potreb naših 
državljanov, lahko bi rekli del njihovega stan
darda in, da morajo zlasti podjetja paziti na to, 
da bodo dajala sredstva za telesno vzgojo.

VSEM ČLANOM »OLIMPA« IN PRIJATELJEM 
ŠPORTA ISKRENO ŽELI SREČNO, ZADO
VOLJNO IN USPEHOV POLNO NOVO LETO 

ODBOR »OLIMPA«

Za takšno izobraževanje se  bri-ga upravni 
odbor. »DKPD Svoboda« Celje. K njižnice nam  
posredujejo prem nogo koristnih knjig. K dvi
ganju naše -izobrazbe veliko pripom ore rad-io, 
film, gledališče itd. Obstoječih m ožnosti in 
prilik  se je  treb a  sam o oprijeti. V sakom ur pa 
je  jasno, da n i vsaka kn jiga  enako dobra, da 
ni vsak film  vsakom ur -priporočljiv. Z m a j
hnim  -posvetovanje bomo gotovo dosegli ko
ristno snov za dvig naše ku lture .

Je  še d rug način ku ltu rnega udejstvovanja. 
To je  aktivno udejstvovanje p ri ku ltum o-pro - 
svetnih skupinah. Mnogo članov našega ko
lektiva ž rtvu je  precej svojega časa za vež- 
banje pri teh  skupinah. L e tem  še  posebno 
priznanje. P ritegnitev  v te  skupine bi m orala 
biti številnejša, posebno iz v rs t delavske -mla
dine. S skrbno pripravljeno organizacijo  bi 
se dalo m arsikaj doseči, k a r  bi bilo za vse 
koristno, našem u kolektivu pa v  ponos.

T. T.

»SPOZNAVAJMO DELO IN NAŠE LJUDI«
Pod tem  naslovom je  -uredništvo »Emaj- 

li-rca« razpisalo nagradno tekm ovanje i-n do
ločilo za  -tri najbo ljše odgovore p rim erne 
nagrade. Razpis velja  za deset delovnih mest. 
U redništvo je  -prejelo več odgovorov, vendar 
ne takšni-h, da bi lahko izžrebalo najboljše. 
Vabimo delavce in delavke določenih delov
nih mest, na j se  udeleže tekm ovanja in naj 
nam  pism eno odgovorijo na vprašan ja, k i so 
bila objavljena v  razpisu v  3. štev. Emajli-rca.

U darniško delo 
n a  -igrišču »Olimpa«. 

Za lopato je  -prijel tudi 
glavni d irek tor 

tov. V ladim ir Veber

Naše kulturno-prosvetno udejstvovanje
ževanje plodnejše, lafiko rečemo koristnejše.



MLADI
MLADINA VE, KAJ GRADIMO, ZA ČIM TEŽIMO

Poročilo o občnem zboru mladinske organizacije Tovarne emajlirane posode
M ladina naše tovarne, organizirana v LMS 

je imela pred k ratk im  redn i občni zbor. k i so 
se ga poleg predstavnikov uprave, tovarn i
škega ZK in  sind ikata udeležili tud i p red
sednik občinskega kom iteja  LMS, tov. Edi 
Ju rhar, sek re tar istega kom iteja, tov. Avgust 
Vobar in predsednik  O krajnega kom iteja 
LMS tov. Vili Es. Poročila posameznih funk
cionarjev izpričujejo delo, uspehe in neuspehe 
naše m ladinske organizacije.

Predsednik  m ladinske organizacije, tov. 
Slavko Vizjak, je v  svojem poročilu uvodoma 
omenil VI. kongres LMS, k i je  bil v  Celju, 
VI. kongres LMJ, k i je  b il v  Beogradu in VII. 
kongres ZKJ, ki je  bil letos v Ljubljani. Vsi 
ti kongresi so dali m ladini bogatih napotkov 
in  smernice za nada ljn je  in  bodoče dek>. Ko 
je  poročal o delovnih akcijah  m ladine na 
avtocesti, je  omenil m ed drugim , da se je  te 
akcije udeležilo 'precejšnje število mladincev 
iz naše tovarne in d a  s ta  bila med njim i dva 
udarnika, od ka terih  je  bil tov. S tane K ajtna 
celo dvakra tn i udarnik.

N ato je  poročal o raznih  no tran jih  in  zu
nan jih  političnih dogodkih, predvsem  o zad
n ji protijugoslovanski gonji, ki jo  žolčno raz
pihujejo nekatere socialistične dežele. Med 
drugim  je dejal, d a  gre nova Jugoslavija po 
svoji začrtani poti. Ce oni onstran  m eje ne 
vedo kaj hočejo, jugoslovanska m ladina ve 
kaj hoče, ve kaj gradim o, ve za čim težimo.

N adaljeval je, d a  poročila raznih posve
tovanj in  sestankov vodilnih organov ZK p r i
čajo, da je  še  veliko m ladih  ljudi, k i bi jih  
lahko sprejeli v Zvezo komunistov. Naša 
tovarniška p a rtijsk a  organizacija p rav  gotovo 
ne skrbi dovolj za pom laditev svojih vrst. 
M ladinski kom ite je  v zvezi s sprejem om  v 
partijsko organizacijo razpisal letos anketo, 
na podlagi ka te re  je  b ilo  sprejetih  v ZK 24 
m ladink in  m ladincev. To je  bilo storjeno na 
pobudo m ladinske organizacije, sam a p a r
tijska organizacija pa se prem alo briga za 
osvežitev svojih vrst.

Da se naša  m lad ina živo zanim a vedno 
bolj za problem e občine, ok raja  in  druge, do
kazuje vedno večje število m ladink in  m la
dincev, ki sodelujejo v  organih delavskega 
sam oupravljanja, v šolskih odborih, v za
družnih svetih, v političnih in družbenih 
organizacijah.

Precejšnjo  sam ostojnost in iniciativo je 
pokazala m lad ina letos, ko  so se v em ajlim ici 
pojavile tendence nekaterih  posameznikov 
proti kand id iran ju  m lad ine v  delavski svet. 
Naši m ladinski ko lektiv i so ogorčeno obsodili 
take pojave. Uspeli so, d a  je  bilo izvoljenih 
v delavski svet 24 m ladincev in  m ladink, to 
je  dobra če trtin a  vseh članov delavskega 
sveta. V upravni odbor so bili izvoljeni tr ije  
mladinci, en  m ladinec p a  celo v občinski in  
okrajn i zbor proizvajalcev.

Tov. Bizjak je  nadaljeval, d a  izvolitev 
sam a ni najvažnejša. Bolj važno je, kako iz
voljeni m ladinci v teh  organih sodelujejo, 
kaj in  kako  doprinašajo  tam  svoj delež 
družbi, k i jih  je  v  te  o rgane izvolila. Menil 
je, d a  ne dajejo  od sebe tistega, k a r  od n jih  
pričakujem o in k a r  bi dati morali. Tega pa 
ni k riva  m lad inska organizacija, temveč so 
tega kriv i sami m ladinci, k a r  bom prikazal 
v  naslednjem :

Poleg šestih  sam ostojn ih  aktivov je  bil 
nedavno ustanovljen  tud i K lub m ladih pro
izvajalcev. T a k lub  im a svoj upravni odbor, 
zasnovan je  na p rav iln ih  tem eljih  in načelih, 
po katerih  je  samo konkretizirana oblika 
dejavnosti LMS, k i bi se na j uk v arja la  p red 
vsem s proizvodnjo, proizvodnim i procesi in 
problemi, delavskim  in  družbenim  sam ou
prav ljan jem  itd. Toda z ustanovitvijo k luba 
še ni bilo nič doseženo. K lub ne bo dosegel 
svojega nam ena, če bo ostalo samo pri tem , 
da je  k lub  ustanovljen . Za začetno delo k luba 
se je  vanj včlanilo 35 članov m ladinske orga-

nlzacije, predvsem vsi m ladi člani delavskega 
sveta in upravnega odbora, vsi mladi pred
delavci, m ojstri in tehniki. Vsi pa skupno 
niso dali tega, k a r smo od n jih  pričakovali. 
K lub ni pokazal dovolj zanim anja, da bi 
aktivno 'posegel v proizvodnjo' in n jene pro
blem e ¿n v delavsko te r  družbeno samo
upravljanje. Od njegove ustanovitve do danes 
je  sicer k ra tk a  doba, ven d ar dovolj dolga, da 
bi se bil k lub  lahko uveljavil, in  če že nič 
več, vsaj pokazal naj bi in  dal čutiti, da ob
stoja.

Klub m ladih proizvajalcev je  imel več sej 
in posvetovanj, na katerih  je  razpravljal 
predvsem  o poživitvi dela in kako bi zainte
resiral večji krog m ladine za aktivno delo. 
Imel je eskurzijo  in obiskal najboljši K lub 
m ladih proizvajalcev v  Sloveniji, to je  Klub 
m ladih proizvajalcev v tovarni »Stol« v Dup
lici pri Kam niku.

M ladinski kom ite je  nudil k lubu prem alo 
podpore iri opore pri njegovem  delu. Večjo 
odgovornost p a  nosijo m ladinski aktivi, ki 
niso dovolj doumeli važnosti in  pom ena kluba. 
Zato ta  ideja m ladinske dejavnosti n i dosegla 
želenih uspehov, čeprav so v k lub  vključeni 
vsi predsedniki m ladinskih aktivov.

Nato je  predsednik  tov. Bizjak poročal o 
delu m ladinskih aktivov po posameznih od
delkih. Dejal je: Letos je  težko form ulirati, 
kateri m ladinski ak tiv  je  najboljši in kateri 
najslabši. M ladinke in m ladinci, roko na srce, 
mi vsi skupaj smo prem alo delali, prem alo 
storili. Menim, da je  v  nas  prem alo revolu
cionarnosti, prem alo  tis te  značilne živahnosti, 
ki je  svojstvena m ladim  ljudem , da bi bilo to 
naše delo bolj uspešno, bolj razgibano, kot bi 
dejansko biti moralo.

Aktivi so imeli v  letošnjem  letu  več eks
kurzij in izletov. Tako je  im el aktiv  surovin
skega oddelka k a r  šest ekskurzij, ak tiv  m eha
nične delavnice dve, vsi ostali aktivi pa po 
eno. Naša m ladinska organizacija je  poma
gala pri gradnji športnega štadiona »Olimp« 
in opravila vsega skupaj nad 200 udarniških 
ur. Ta naša pomoč nam  pač ne m ore b iti v 
čast in ponos, saj je  športno igrišče predvsem  
nam enjeno nam  m ladim  ljudem , nam enjeno 
je  naši rasti in  našem u telesnem u razvoju.

P ri Titovi štafe ti m ladosti so sodelovali 
vsi aktivi in je  bila v redu izvedena. Na 
sindikalnem  tekm ovanju  v počastitev praz
n ika m esta Celja so naše m ladinske ekipe 
pokazale vidne uspehe. M oška ekipa je  do
segla v štafetnem  teku  prvo, ženska ekipa pa 
drugo mesto.

Tovariš B izjak je  nadaljeval, da bodo 
novo izvoljena vodstva aktivov porok za 
uspešno delo v prihodnjem  letu. P red zaključ
kom svojega poročila je  še povedal, d a  se 
članstvo m ladinske organizacije aktivno ude
ležuje v  razn ih  kulturno-prosvetnih  in šport
n ih  društvih. P ri »Svobodi« je  včlanjenih 54 
m ladink in  m ladincev, v  društvo L judske teh
nike 130, v strelski d ružini 80, p ri »Olimpu« 
40, p ri Z arji v T rnovljah  10, p ri »Partizanu«
6. Na koncu se je  tov. B izjak zahvalil vsem 
za sodelovanje in želel m ladinski organizaciji, 
od katere se je  poslovil, veliko lepih uspehov.

POZDRAVI OBČNEMU ZBORU
V im enu občinskega kom iteja je  po

zdravil občni zbor tov. Edi Jurhar. Dotaknil 
se je  sprejem a m ladincev v  Zvezo kom u
nistov in dejal, d a  bo OK v kratkem  priredil 
p redavanja po ak tiv ih  in organizacijah m la
d ine v tovarnah. M ladinski aktivi, oziroma 
kom iteji naj že v  začetku svojega dela pred
vidijo ta k e  m lad inke in mladince, k i bi bili 
sposobni in  voljni, d a  so sprejeti v  ZK in da 
bi na predavanjih  s  člani ZK proučevali m a
terial VII. kongresa ZKJ. Omenil je  tudi 
gradnjo avtoceste in  dejal, da bo prihodnje 
leto zavzela širši obseg. P riporočal je  m ladini,

naj izvoli iz svoje srede delovni štab, k i bo 
skrbel za čim večjo udeležbo pri tej častni 
m ladinski akciji.

S ekretar Občinskega kom iteja LMS, tov. 
Avgust Vohar je  poudarjal, d a  nekateri lju 
d je mislijo, d a  m ladinska organizacija ni po
trebna in  da je  lahko nek je  ob strani. Tako 
m išljen je je popolnoma zgrešeno. M ladina 
T ovarne em ajlirane posode je  v letošnjem  
letu m arsikaj naredila. P redsedniki aktivov 
so poročali kaj vse so naredili, niso pa pove
dali, kaj je  bilo pom anjkljivega pri delu orga
nizacije, niso pokazali potreb, d a  bi se delo 
po aktivih izboljšalo. Tudi je  potrebna večja 
povezava med m ladinskim i in ostalim i poli
tičnim i organizacijam i v  podjetju.

P redstavnik  OK LMS tov. Vili Es je po 
pozdravnih besedah m ed drugim  priporočal 
m ladini, naj bolj podrobno spoznava zgodo
vino,' razvoj ih delo SK O J-a ob njegovem 
jubileju. Težko je  razum eti vlogo in delo 
organizacije, če n e  poznaš n jene zgodovine.

M ladinski občni zbor je  n a to  pozdravil 
glavni d irek tor naše tovarne, tov. Vladimir 
Veber. Med drugim  je  dejal, d a  uprava pod
je tja  polaga veliko važnost delu m ladine v 
naši tovarni. Število m ladine v  podjetju  je  
precej veliko, nekaj nad  500 in  zato je  razu
mljivo, da ji 'posvečamo vso pozornost. Vsi 
Naši vodilni lju d je  se vzgajajo in uče, kako 
je  potrebno ravnati s svojim i podrejenimi. 
P ravilen  odnos do stare jših  pa m ora najti 
tud i m ladina, k e r ¡le z lepim  odnosom se 
m arsikaj doseže. M ladina je  doslej izvrševala 
vse naloge 100-odstotno. Izrazil je  svoje p re 
pričanje, da bo tak a  osta la  tudi v  bodoče 
te r  j i  obljubil vso pomoč pri n jenem  delu.

Predsednik delavskega sveta, tov. Marolt, 
je  apeliral na vse člane m ladine delavskega 
sveta, ki so bili ali ki še  bodo v  šoli za delav
sko sam oupravljanje na T eharjih , naj svoje 
znanje prenašajo  tudi na d ruge mladince. 
Zasedanja delavskega sveta so objavljena 
vedno nekaj dni poprej, tako d a  lahko vsi 
člani kolektiva, k i im ajo k akšne  pripom be 
ali predloge, predlože iste po članih delav
skega sveta.

PRIZNANJE ZA DELO
Predsednik tov. V izjak je  v im enu m la

d inske organizacije izročil najpožrtvovalnej- 
šim  članom prim erna darila. D arila so prejeli: 
P avel Goričan, Vojko Podgoršek, M arjan 
Cvek in S tane Rojnik. Za vestno delo p a  so 
bili nagrajeni s knjigam i: Anica Binclova, 
Z inka Voharjeva, M arjan  Kokol j, Anica Blaz- 
nikova, M arta P ik iava in  Dušan Vinder. 
Tov. Voharjeva pa je  nato  v  im enu m ladinske 
organizacije izročila tov. B izjaku skrom no 
darilo kot zahvalo za njegovo dolgoletno vod
stvo. m ladinske organizacije.

SKLEPI ZA BODOČE DELO
M ladinska organizacija je  sprejela kot 

osnovno nalogo sklep, d a  bo s prostovoljnim  
delom uredila M ariborsko cesto od tovarne 
do železniškega križišča. P odrla bo vse ograje, 
ki kazijo cesto in pom agala pri ureditvi ce
stišča te r  dala  tako nekako vzpodbudo za 
dokončno ureditev  M ariborske ceste. Druga 
n jena naloga je , p rire jan je  zabavnih večerov, 
po vzgledu prired itev  »Pokaži kaj znaš«. Prvi 
tak  večer bo 27. decem bra ob 18. uri v  sejni 
dvorani tovarne.

NOVI ODBOR
V novi odbor m ladinske organizacije so 

bili izvoljeni: M arjan  Cvek, Anica Binclova, 
Dušan V inder, S tane Kajitna, S tane Rojnik, 
Bogdan M arinkovič, A nton Sarlah, Oskar 
Šmid; M arica Zupančeva in Ivanka Jagrova. 
Ko se je  odbor konstitu ira l je  bil izvoljen za 
predsednika Bogdan M arinkovič, za ta jn ika 
pa M arjan Cvek.
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Na svetovni razstavi v Bruslju
Na postaji v B ruslju  nas je  že pričakal 

»Putnikov avtobus, v  katerem  nas je  vodič 
popeljal na krožno vožnjo po m estu, da smo 
si ogledali njegove glavne zanimivosti. Sve
tovna razstava je  nud ila  vsem državam , ki 
so se je  udeležile, možnost, d a  so prikazale 
svoj lastn i način živ ljen ja v  vseh političnih, 
gospodarskih, družbenih, ku ltu rn ih , znan
stvenih in drugih odtenkih. Osnovna koncep
cija letošnje svetovne razstave pa je  pred
stav lja la  sliko dinam ičnega razvoja znanosti 
in tehn ike naše dobe v  službi mednarodnega 
zbliževanja in m iru. Obiskovalci smo stre
m eli nad  rezultati človekove ustvarjalnosti.

P rv a  svetovna razstava je  'bila približno 
pred 100 leti v Londonu. Do danes je  ibilo p ri
rejen ih  m enda 30. svetovnih razstav. Belgija 
je  letos organizirala 'še deseto svetovno raz
stavo. Organizatorji dosedanjih  razstav  so ce
sto ovekovečili te  dogodke z mogočnimi spo
meniki. Tako so Francozi ob prilik i X II. sve
tovne razstave postavili v  P arizu  Eiffelov 
stolp, visok 300 m etrov in  težak 10.000 ton, 
kot simbol dobe, v  k a te ri je  postalo jeklo  od
ločilen činitelj v  gradbeništvu. Na letošnji 
svetovni razstavi v  B ruslju  p a  so postavili 
Atomdum, simbol naše  dobe, k i je  p rodrla v 
sestav m aterije  in  odk rila  v  n je j brezm ejne 
energijske možnosti, k i pom enijo za človeštvo 
prehod v novo dobo boljšega življenja ali po
polnega uničenja. Človeštvo si bo izbralo eno 
teh dveh možnosti.

Na svetovni razstav i v  B ruslju  je  sodelo
valo 47 držav, O rganizacija združenih naro
dov, nekaj m ednarodnih organizacij, kot 
evropska skupnost za prem og in jeklo, evrop
ski svet, evropska organizacija za gospodar
sko sodelovanje, m ednarodni kom ite Rdečega 
križa in druge. N ajštevilneje so bile zastopa
ne evropske države. Poleg Belgije so imele 
največje razstavne p rosto re Amerika, Rusija, 
F rancija  in  Nizozemska. Med nacionalnim i 
paviljoni so se n a  razstav i bohotile tr i m ed
narodne palače; m ednarodna palača svetov
nega sodelovanja, m ednarodna palača znano
sti, in  m ednarodna palača  umetnosti.

N ajzanim ivejša je  bila m ednarodna palača 
znanosti. V njej so b ili p rikazani najznačaj- 
nejšj znanstveni in  tehnični dosežki zadnjih 
50 let, predvsem  tisti, k i so vplivali n a  živ
ljen jske pogoje človeštva. M ednardona palača 
znanosti je  bila razdeljena n a  štiri osnovne 
elem ente: Atom, K ristal, Molekulo, in Živo 
celico. Razstavljeni so bili vsi dosežki atom
ske znanosti od rad ioaktivnega rokopisa Ma- 
dam  Curie, mimo G aigerjevih števcev in  ci- 
klotronov do atom skega reak to rja . Tu je  raz
stavljalo  petnajs t držav, m ed njim i tud i Ju 
goslavija. Največ sta  razstav ljali A m erika in 
Rusija.

Zelo im presiven je  bil paviljon evropske 
skupnosti za premog in  jeklo. Pod paviljonom 
je  bilo naravno prikazano najsodobnejše me
hanizirano (pridobivanje premoga. N a 280 me
trov dolgih rovih so bili nam eščeni najsodob
nejši rudarsk i stroji in  najsodobnejše p rip ra
ve za varnost rudarjev . Pav iljon  plina je  pri
kazoval vsestransko uporabo p lina v  sodob
nem gospodinjstvu. Zanim ivo je, d a  so bile 
vse nap rave sodobne k u h in je  izdelane iz 
pločevine in  belo em ajlirane.

P recejšn jo  pozornost so vzbujali 'paviljoni 
Združenih narodov, predvsem  palača m ed
narodnega (sodelovanja. Im pozantna zgradba 
je  zavzem ala ogromen p rosto r in je  s  svojo 
posebno obliko sim bolizirala svet v  prizade
vanju  rešitve problem a m ednarodnega sode
lovanja. Idejo je  še posebej poudarja l pri 
vhodu v  palačo velikanski globus, k i je  na
zorno prikazal politično in  geografsko razde
litev sveta, glavne industrijske, prom etne in  
km etijske centre, gostoto naseljenosti itd. Obi
skovalcu je  takoj p ad la  v  oči slaba razvitost 
velikih področij n a  eni, in  ogrom na koncen
trac ija  sredstev te r  nepojm ljivi razvoj na 
drugi strani. P rikazan je  bil problem  osnovne 
življenjske preskrbe za celokupno človeštvo. 
Na zem lji živi 2 in -pol m ilija rde  ljudi. Letni 
p rirastek  znaša 30 m ilijonov. V začetku 21. 
sto letja  bo po tej računici n a  svetu okrog 8

m ilija rd  ljudi, k i bodo zah tevah  svoj življenj
ski p rostor in  osnovne živ ljenjske .potrebe.

Zanim iv je  bil tudi pav iljon  s privlačnim  
naslovom »Življenje le ta  2000«. V paviljonu 
so bili na m aketah  prikazan i glavni obrisi 
rešitve stanovanjskih problemov. S tanovanj
ski bloki so bili prikazani v  obliki čebelnega 
sa tovja s ploščami za p ris ta jan je  (helikopter
jev. Avtobusi bodo vozili n a  žicah, celotni 
m estni prom et p a  bo v zraku. O današnji 
k lasični kuhinji n i sledu. Človeštvo se bo h ra
nilo s koncentrirano vitam insko hrano. Sim
bolično pa je  (poudarjeno, d a  'bo skozi vsa sto
le tja  edino ženska ostala ženska.

Polovica razstavnega prostora je  zasedla 
Belgija s paviljoni Belgijskega Konga. Ne 
sm em o se čuditi življenjskem u standardu 
Belgijcev, ki so ga (pokazali v  svojih paviljo
nih, če sm o si ogledali tud i paviljone Belgij
skega Konga, kakšna bogastva nudi ta  pro
s tran a  dežela svoji m atični deželi.

N a svetovni razstavi v  B ruslju  je  dom ini
ra l tako  imenovani Atomium, simbolično p ri
kazan atom, povečan 150 m ilijardkrat. P red
stav lja  ga devet ogromnih krogel, ki so med 
seboj povezane z jeklenim i cevmi. P rem er 
posam ezne krogle znaša 18 m etrov. V n o tra 
njosti so prostori za razstave in  restavracije. 
A tom ium  je  visok 102 m etra  in  težek 1400 ton. 
Z gradba je  popolnoma izo lirana od zvoka in 
toplote. Nepozaben je  bil pogled ponoči na 
bajno  razsvetljen Atomium.

Ruski in am eriški pav iljon  sta  bili n a j
d raž ji zgradbi n a  razstavi. V ruskem  paviljonu 
s ta  vzbujala splošno pozornost modela dveh

sputnikov, no tran ja  oprem a paviljona, sovjet
ski napredek  n a  vseh področjih in rusko sli
karstvo. Okrogli am eriški paviljon  je  bil baje  
največja okrogla stavba n a  svetu. (Menimo, 
da je  največja okrogla stavba n a  svetu prvi 
paviljon  beograjskega ¡sejma). V njegovi no
tran jo sti so rasla  drevesa, k i jih  po naročilu 
belgijskega kralja, čigar t e t  je  zemljišče, n i
so sm eli posekati. A m eričani so j,ih enostavno 
obzidali s paviljonom, v k a terem  je  .bilo p r i
kazano resnično am eriško živ ljen je od prve 
prim itivne m latilnice za žito, m im o prvega 
Fordovega serijskega avtom obila do najsodob
nejšega elektronskega robota. Zanim iva je  bi
la b arv n a  televizija in circaram a ali okrogli 
kino, k i je  b il naj več j a priv lačnost n a  svetov
ni razstavi.. Am eričani so pokazali tudi svoje 
šole, otroške vrtce, pokazali so vse do sodob
n ih  javn ih  stranišč. Ogled stran išč so si za
gotovili n a  ta  način, da so dovolili vsem  obi
skovalcem  brezplačno uporabo WC naprav, 
m edtem  ko  si m oral v vseh ostalih  paviljonih 
brez izjem e plačati 3—5 frankov.

Po privlačnosti in  okusu razstave p a  je  
bil nedvom no m ed prvim i češki paviljon. V 
n jem  je  bilo vse tako aranžer,sko dovršeno od 
tekstila, tu rb in , kristala, lesne industrije do 
hm elja , da smo obiskovalci k a r  strm eli. I ta 
lijan i pa pri svojem  paviljonu in  pri razsta 
vah  niso im eli srečne roke. Agleški paviljon 
je  p redstav lja la  im pozantna, koničasta zgrad
ba. Angleži so pokazali ■ sija j, slavo in sta re  
trad ic ije  svoje m onarhije. Pozornost je  vzbu
ja la  d rzna  konstrukcija francoskega paviljo
na, k i je  predstav lja la  orjaškega m etu lja  s ca. 
80 m etrov  visokim poševnim stolpom. Jugo
slovanski paviljon je  bil arhitektonsko zelo 
lep, vzbujal je  splošno pozornost vseh obisko
valcev, v  no tranjosti pa je  b il skrom en • in 
prazen.

Ljudska tehnika v naši tovarni pred desetimi leti
Letošnje leto je  leto jub ilejev  v  naši to

varn i. P isali smo že, d a  je  slav il svojo deset
letnico Fotokrožek, ki je  v e ja  L judske teh
nike, pišemo, da slavijo srvojo tridesetletnico 
naši športn ik i in zato ne sm em o prezreti tudi 
jub ile ja  naše najm očnejše organizacije v 
tovarn i našega d ruštva  L judske tehnike, ki 
slavi letos tiho, sredi dela in  prizadevanj svojo 
deseto  obletnico obstoja.

Deset le t je  minilo, ko  se  je  v  naši tovarni 
na d an  20. m aja  1948. prv ič sestal p rip rav
lja ln i od,bor n a  pobudo O krajnega odbora 
L judske tehnike in S indikalne ¡podružnice, da 
položi tem elje društvu, č igar glavni nam en 
je: tehniko ljudstvo. Bred desetim i leti so 
sedli za mizo člani našega kolektiva: Ludvik 
Pavčič, Ludvik K rajec, Adolf P rah , Breda 
Plave, A lbin Brenčič, V inko Uršič in  F rance 
Zarubi, ki so se zavedali pom ena in  koristi 
d ruštva, k i naj bi približalo tehn iko  tudi kolek
tivu  naše tovarne. Izkušnje, k i so si jih  neka- 
te r  pridobili v  društv ih  »Tehnika in  šport« so 
jim  koristile. Sklenili so, k a te re  veje  tehnike 
naj ¡bi pričele najp re j delovati. Določili so ro j
stvo strojno-m ehaničnega krožka, šoferskega 
krožka, fotokrožka, jad ra lnega in  elektro-radio 
krožka. Za vodjo krožkov so ¡izbrali tovariše: 
V inka Pristovška, V alentina Davida, A lek
sand ra  Cižmeka, Ivana E rha tiča  ing. H uberta 
A nkersta, ing. GeraLda P rem šaka te r  Peč
nika. Izbrani tovariši so prevzeli svoje dol
žnosti. Na sestanku, ki je  bil 27. m aja  1948. pa 
so se  ¡pogovorili dn izdelali n ač rt, kako bi p ri
vabili v  posamezne krožke č im . več članov.

U stanovni občni zbor D ruštva ljudske 
tehn ike je  bil 20. ju lija  1948. leta. Navzočih 
je  bilo 14 članov. Na občnem  zboru je  bil 
izvoljen prv i upravni odbor, k i je  izvolil iz 
svoje ¡srede za prvega p redsednika tov. S lavka 
K obeta, za prvega ¡tajnika tov. Ludvika ‘ 
K rajca, za .prvega b lagajnika A lbina B ren
čiča, za prvega propagandista p a  Ludvika 
Pavčiča. Tudi je  občni zbor izvolil 7 članski 
p lenum  in kadrovika, ki je  skrbel za p reda
v an je  v društvu.

Č lane d ruštva  pa tu d i ostali kolektiv  'bodo 
zanim ala poročila ustanovnega občnega zbora, 
ki so jih  podali vodje ¡posameznih krožkov.

V šoferski krožek se je  p rijav ilo  130 članov. I 
K rožek je  imel redne sestanke. Na p reda-l 
vanjih , k i jih  je  obiskovalo le  6 do 8 članov,| 
so obdelovali teoretično p la t šofiranja. Foto
krožek je  im el 10 članov in  6 sestankov, na 
k a te rih  so ¡razpravljali o fotografiji. Pričeli 
so tud i že praktično z izposojenimi kam eram i. 
R adiokrožka niso mogli ustanoviti, k e r se je 
zanj p rijav il samo en član. P ra v  tako  se je  
p rijav il en sam  član v jad ra ln i krožek. S trojni 
krožek je  im el n a  teden štiri u re  praktičnega 
pouka, ki so ga obiskovali tr i je  člani.

Občni zbor je  sklenil naj se društvo popu
lariz ira  v  dnevnem  tisku, za .potrebna (sredstva 
in m ateria l pa naj prosi O krajn i odbor L jud
ske tehnike. Člani novo ustanovljenega d ru 
štva  so se lotili dela z veliko voljo. Sestajali 
so ise n a  pogostih sejah, n a  k a te rih  so poročali 
vodje krožkov o .težavah, k i jih  im ajo s p r i
dobivanjem  članov. P rv i je  dobil podporo
10.000 d inarjev  iz d irektorskega fonda foto
krožek. Šoferji bi se b ili rad i vozili in  so 
prosili za vozilo. Volja članstva je  bila močna, 
čeprav  je  bilo šibko n jih  število. V ztrajali so 
in  verovali v boljše čase, k i m orajo p riti za 
društvo.

N avedeni ¡podatki so iz arh iva in kažejo 
kako  vztra jno  so se  borili p rv i člani za d ru 
štveni napredek. Položili so tem elje današ
n jem u društvu, k i šte je  nad 500 članov v 
sedm ih krožkih, k i tekm ujejo , kdo bo žel 
lepše uspehe. Društvo L judske tehn ike je  ko
vačnica m ladih ljudi, k i oblikujejo  njihove 
značaje in jih  vzgaja v ¡tehnično napredne in 
razgledane delovne ljudi.

DRUŠTVO LJUDSKE TEHN IK E TOVARNE 
EM AJLIRANE POSODE BO IMELO SVOJ 
EN A JSTI OBČNI ZBOR 14. JANUARJA 
1959 OB 16. URI V DOMU PARTIZANA V 
GABERJU. NA OBČNI ZBOR, K I BO MA
N IFESTA CIJA  VZTRAJNEGA IN POŽR
TVOVALNEGA PRIZADEVANJA PR IB LI
ŽATI TEHNIKO LJUDSTVU, VABI ODBOR 
VSE SVOJE ČLANSTVO. HKRATI SE ZA
H V A LJU JE ZA SODELOVANJE IN POMOČ 
TER ŽELI VSEM SREČNO IN  USPEHOV 
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Bila sva na seminarju za varenje v Nemčiji
V prvih dneh novem bra sva s tovarišem  

Štorom zvedela, d a  bova šla v M ünchen na 
trodmevni strokovni sem inar za varen je  pod 
praškom in za argonsko varenje, k i ga je  p ri
redila tovarna »Linde« v H öllriegelskreuth-u 
pri Miinchenu. Tečaj je  organiziral Zavod za 
varenje sam o za jugoslovanske udeležence. 
Za oba je  b ila  to  vesela vest, k e r  sva že raču 
nala, kako 'bova za nekaj m ark  lahko  kupila  
onstran m eje  nešteto stvari, k i so tak o  »zelo 
poceni«. Ko sva pa izvedela, pod kakšnim i 
pogoji bova šla  n a  službeno pot, so najin i ra 
čuni splavali po vodi, k e r je  bila stvarnost 
povsem drugačna.

V M ünchen smo se odpeljali s Putnikovim  
avtobusom preko  Jesenic. Vožnja n a  goratih  
avstrijskih tleh  je  bila res lepa. Ko smo se pa 
spustili v dolino, smo se vozili po m eglenem  
m orju vse do Salzburga, kam or smo prispeli 
sredi popoldneva. V tem  velikem  avstrijskem  
m estu smo im eli u ro  časa za ogled. Zaradi 
meglenega vrem ena p a  nism o mnogo videli, 
čeprav je  m esto zelo zanimivo. Po kratkem  
tavanju  sm o se vkrcali in ob 18. u ri brez 
vsakih nevšečnosti prestopili avstrijsko mejo. 
Na avstrijsko-nem ški carini je  bila v  nevar

šoferja so Nemci osušili za 160 m ark , 'ki jih  
je  m oral p lačati za zavarovanje avtobusa.

Pot nas je  vodila po znani av tostrad i do 
Munchena, m ilijonskega mesta, od tam  p a  še 
v 15 km oddaljeni k ra j Pulach, k je r  sm o pre
spali. S tov. Štorom sva si drugo ju tro  p r i
voščila za jtrk  v  neki gostilni. Nemalo sv a  se 
čudila, ko  je  skočila k  nam a iz neke škatle  
m lada m ačka. V tej škatli so bili zloženi ser- 
v ijeti za goste in m rcina si je  tu  poiskala 
svoje ležišče. Želela sva drug  drugem u dober 
tek in  použila za jtrk . Po za jtrku  nas je  avto
bus popeljal v  tovarno »Linde«.

Tovarna je  del velikega koncerna za pro
izvodnjo h ladiln ikov in hladiln ih  naprav . V 
glavnem pa izdeluje varilne ap ara tu re  in  p r i
pomočke za varenje. U kvarja  pa se tu d i z 
i'aziskavo novih postopkov n a  področju va- 
renja. V tovarn i je  zaposlenih 900 delavcev, 
med vojno je  b ila  porušena, danes pa so vsi 
sledovi izbrisani.

P redavan ja  o va-renju so bila v  veliki p re 
davalnici. S prem ljana so bila z diapozitivi, za 
dober prevod pa je  skrbel naš priznani variln i 
strokovnjak tov. ing. Knez. P redavan ja  so bila 
na višku. Tem eljito  so nas seznanila z dosežki 
varilne tehnike v  zadnjem  času. Vse k a r  smo

se naučili p ri postopku varan ja  pod praškom , 
nam  bo omogočilo zajeziti napake, k i se vča
sih pojavljajo  pri tem  načinu varanja. Ko
ristila  nam  bo tudi strokovna litera tu ra , ki 
sva jo prinesla s seboj.

P ri vseh p redavanjih  sm o opazili nebrz
dano težnjo strokovnjakov za uvedbo novih 
boljših in bolj ekonomičnih postopkov va- 
renja, opazili sm o ostro borbo za prestiž.

Na kosilo smo bili povabljeni v  tovarniško 
menzo. Tu se hran ijo  vsi v  podjetju  zaposleni 
od delavca do inženirja. Polovico stroškov za 
prehrano plača podjetje, polovico p a  vsak 
sam. P ri kosilu smo se .pogovorili o tem  in 
onem. Na teden delajo  45 ur. D elajo vsak dan 
od pol osm e do pol osem najste u re  s t-ri- 
četrtum im  vm esnim  presledkom. V soboto in 
nedeljo im ajo počitek. P lačani so po kvalifi
kaciji in po le tih  službe. Dogodi se, d a  dobi 
starejši delavec težko zaposlitev, k e r se to
varnarju  bolj izplača najeti m ladega in cenej
šega delavca. V pokoj gredo šele s 65 letom 
starosti. Dopust dobijo po le tih  službe. Ce je 
delavec bolan sam o tri dni, m u bolniška b la
gajna ne izplača hranarine, Ce pa je  bolezen 
daljša, dobi h ranarino  za vse dni.

Po kosilu smo obiskali laboratorij. Tu smo 
imeli priliko  videti vse m ed predavanjem  
naštete postopke v  delovanju. Ogledali smo 
si stro je  za argonsko varen je, s tro je  za va
ren je pod praškom , najnovejše postopke va- 
ren ja  v  atm osferi COi, ap a ra t za avtogeno 
zvarenje profilov pod pritiskam , »Linde Flux« 
za varen je b ak ra  in  njegovih zlitin. N ajva
žnejše je  bilo rezan je bakra  v  argonu in  vo
diku. Pločevino iz alum inija debeline 70 mm 
režejo s h itro stjo  0.4 m  v  m inuti. M ladi inže
n irji so tolm ačili vsak svoj postopek, za k a 
terega so se specializirali in se v  druge 
postopke niso mešali.

Podoben program  predavanj je  bil tudi 
drugi dan. T re tji dan  popoldne pa so bila p re 
davanja zaključena. Z zahvalo smo se poslo
vili od predavate ljev  in gostiteljev te r  odšli 
iz tovarne, v  k a te ri smo videli napredek  teh
nike, ki m u m oram o slediti tudi mi.

Nato sm o si ogledali mesto. Na trg u  Bava-" 
rij a ,k jer im ajo  m eščani vsako  leto ves mesec 
oktober zabavne prireditve, smo občudovali 
najtežjo  ženo Evrope — Bavarijo, k i teh ta  200 
ton in je  v lita  iz brona. Povedali so nam , da 
spijejo v  tem  m esecu nad 7 m ilijonov litrov  
piva. Bežno sm o si še ogledali d ruge zanim i
vosti, galerije  in  muzeje, m ed katerim i je  bil 
za nas najbolj zanim iv tehnični m uzej, v  k a 

terem  najdeš vse od prvega p a  do najsodob
nejšega stro ja  vseh industrijsk ih  panog.

Bližal se je  čas odhoda. Mislili smo na 
svoje drage v  dom ovini in .prešteli m arke te r  
računali, s čem bi jih  mogli razveseliti. Naši 
računi pa so bili ka j kratki. Razni tehnični 
pripomočki so dražji kot p ri nas.

L. D.

Vzajemna pomoč
P ri S indikalni podružnici je  organizirana 

Vzajem na blagajna, ki se je  .pokazala za zelo 
koristno pomoč. Denar, ki ga vlagajo člani je  
v stalnem  obtoku. Zanim anje za vzajem no po
moč je  med članstvom  kolektiva precejšnje. 
Od lanskih  512 članov se je  povečalo v  enem  
letu n a  665 članov, ki so vplačali skupno 
1,465.100 dinarjev . Vlog pa je  bilo izplačanih 
1,189.200 dinarjev. Odbor, ki ga je  im enoval 
izvršni odbor S indikalne podružnice im a pri 
svojem delu čestokrat težave. K ljub  poveča
nemu številu v lagate ljev  narašča nam reč tudi 
število prošnjikov za posojilo. P ri reševanju  
prošenj za posojila je  odbor prim oran zm anj
ševati zahteve, ozirom a prošnje, da bi n a  ta  
način ustregel vsem, k i prosijo za posojilo.

K er je  vedno več prošenj za posojilo, kot 
pa vloženega denarja , bi bilo priporočljivo, da 
bi člani, ki p lačujejo  mesečne vloge po 100 
dinarjev, te  svoje prispevke zvišali, p a  bi po
tem  n e  bilo potrebno po več m esecev čakati, 
na posojilo. K dor potrebuje posojilo, ga po
trebuje takoj. S pridobivanjem  novih članov 
bi bilo stan je le delno zboljšano. V zelo n u j
nih prim erih priskoči na pomoč vzajem ni b la
gajni včasih sam a podružnica. Dobro bi bilo, 
če bi se Vzajem ni blagajni p rijavilo  čim večje 
število.

Zapostavljanje ali kaj?
Ko sem prebirala Tvoj sestavek v  »Emaj- 

lircu«, v katerem  praviš m ed drugim  tud i to, 
da so dopisniki prem alo korajžni in kritični, 
se bom razkorajžila in napisala nekaj vrstic. 
V tovarni sem  zaposlena že -nekaj mesecev 
kot nam eščenka. Sem m ladinka, m orebiti ena 
najm lajših, pa bi te  želela nekaj vprašati. 
Kdo vodi m ed nam i -prijave za razne m lad in
ske izlete, ki jih  je  p ri nas mnoigo, n a  ka tere  
pa nismo n ikdar povabljeni vsi? V oddelku 
sva dve m ladinki. Ko je  šlo za izlet v  L jub
ljano, je p rišel v  našo  pisarno tov. M arjan  in 
povabil m ojo kolegico, m edtem  ko sem  jaz 
zvedela za izlet pozneje, p rav  slučajno. Zakaj 
se to p ri nas dogaja. Zakaj so povabljeni na 
izlete vedno sam o nekateri in  n e  vsi? To se 
ni zgodilo sam o enkra t, tem več večkrat. To 
ne vodi do tovarištva med m ladino, am pak 
vzbuja občutke zapostavljenosti, m an jv red
nosti, in končno neko  sovraštvo. Sprva sem 
m enila, d a  se je  to  zgodilo slučajno, m orebiti 
zaradi prenapolnjenosti avtobusa, sedaj pa 
vidim, da se je  to  zgodilo nam erno. Prosim  te  
tovariš urednik  odgovori m i n a  m oja vp ra
šanja.

D raga tovarišica! Odgovoril iti bom v  p ri
hodnji številk i »Emajlirca«.

ŽE KAPITALISTI SO UGOTOVILI, 

DA SO V VSAKEM POD JETJU  

NAJDRAŽJI DELAVCI. CIM VIŠJE 

JE  RAZVITA TEHNIKA, ČIMBOLJ 

SO KOM PLICIRANI STRO JI IN 

NAPRAVE, TEM VEČJO VRED

NOST DOBIVAJO DELAVCI, KI 

ZNAJO TE ZAMOTANE STROJE 

IN NAPRAVE UPRAVLJATI.

V pocinkovalnici

nosti sam o n aša  slivovka in cigarete. Našega



Naš letopis
JANUAR začetek leta 
sklepov poln in obljub, 
novih plač bo analiza,
nam prinesla zvrhan kup.

FEBRUARJA se z bilanco 
šef finance gnjavi že, 
da dobiček bo iztisnil, 
kolikor pač največ gre.

MARCA se pomlad pričenja 
nove vlije nam moči, 
vsak se v vrsti tesni drenja, 
ko dobiček se deli.

APRIL je muhast z  vremenom, 
ha polju delo se vrsti, 
tu pa tam se »plavi vseka«, 
pa se vse doma nar’di.

MAJA v novo domačijo 
vsi veseli smo odšli, 
eden višje, drugi nižje, 
samo, da smo srečni vsi.

JUNIJ mesec, čas dopusta 
v Moščeniško vsak rad gre, 
a za naše majhne žepe, 
še predrage so želje.

JULIJA so rekli strici 
da gradilo spet se bo, 
pod »marelo« slabi vici, 
blok veliki, pa bo šlo.

AVGUSTA je od sile vroče 
saj smo sredi pasjih dni, 
saj še plan sopiha, stoče 
komaj, da se naredi.

SEPTEMBRA rojstni mesec premij 
bil res težak je to porod, 
nič se bati, da z  denarjem 
ki napolniš slednji kot.

OKTOBRA konec z  analizo 
zdaj je v Beograd odšla, 
če nič točk ne bo zgubila, 
srečno bo nazaj prišla.

NOVEMBER boter vina sodu 
se tu pa tam kdo okadi, 
sumljivo se pri vhodu smuka, 
da vratar ga ne dobi.

DECEMBRA leto je pri kraju 
dosežen plan, na cilju smo, 
občni zbori in naloge,
Novo pa naj boljše bo.

Anekdota
A rabski ka lif M anzur je  govoril v D am a

sku pred  množico ljudi. Hvalil se  je, kako  do
bro v lada svoji deželi in med drugim  dejal: 
»Poglejte, na prim er, odkar vladam , še n i bilo 
v deželi kuge!«

Navzoči A rabec m u odgovori: »Vsemogoč
ni A lah ni tako  neusm iljen, da bi nam  poslal 
istočasno kugo in  tebe!«

Težko je vsem ustreči
Ni ravno lahko biti šef! P ri tem  m islim o 

na vse tiste, k i jim  je  nekdo podrejen, to  se 
pravi n a  vsakega uslužbenca, k i odgovarja za 
delo drugega uslužbenca. G re za  šefa v  n a j
širšem pomenu besede. G re za preddelavce, 
brigadirje, poslovodje, šefe odsekov, sam ostoj
ne referente, šefe oddelkov, d irek torje  sektor
jev, generalne direktorje .

Če šef z ju tra j ne pride pravočasno v  služ
bo, govorijo o njem , da izkorišča svoj po ložaj; 
če p rihaja  točno, je  strem uh. Če njegov od
delek dobro dela, m u nadenejo vzdevek d ik 
tator, če pa dela  slabo, ga kritiz irajo , d a  je  
»ničla«.

č e  se šef stalno posvetuje s svojim i sode
lavci, govorijo, da n im a lastn ih  idej, če pa ne 
išče nobenih nasvetov, pravijo  o njem , da 
podcenjuje svoje osebje.

Če se preveč pogosto obrača za sve t n a  
direktorja, m u naprtijo  vzdevek »petoliznik«, 
’če pa tega ne dela, ga pač obdolžijo, d a  želi 
sam postati vsemogočen šef.

Če skuša pridobiti za svoj oddelek več de
lavcev in uslužbencev, ga im enujejo nap ih
njenca, če p a  tega n e  dela, mu očitajo-, d a  svo
je  ljudi izkorišča.

Če je  v ljuden do svojih uslužbencev in 
delavcev, m u prilepijo  vzdevek »računar«, če 
pa ni vljuden, tedaj ga imajo za »domišljav- 
ca«.

Če brez om ahovanja in h itro  odloča, ga 
im ajo za »naglica« in  brezvestneža, če p a  tega 
ne dela, ga im ajo za »šlevo«.

Če se ne drži predpisov, ga im ajo za svoje
glavca, če pa se jih  drži, ga zm erjajo  z b iro
kratom.

Zato, dragi, pom agaj si, kakor veš in znaš!

(Po »Sodobni pisarni«)

PESMI MARICE KACEVE

P le i

Privid

Izdajatelj Tovarna emajlirane posode Celje. 
Urejuje uredniški odbor. Odgovorni urednik 
dr. Franc Zupančič. Uredništvo: Celje, Delav
ska cesta št. 20; telefon 22-71. Tiska Celjska 

tiskarna v Celju.

P oslušaj u tr ip e  m o jeg a  srca, 
mogoče je  to k lic  iz p rad av n in e , 
mogoče pa to e n k ra t  v e n d a r  m ine, 
če spiljeni polno  čašo bolečine, 
če izprazn im  jo  v žalosti do dna.

O k d o  opisal bi, to h re p e n en je  
podobno je  ra z b u rk a n im  v iha rjem , 
ki d iv je  dv igajo  v a lo v e  tam  nad  m orjem , 
ko sonce v zh a ja  za  obzorjem  
in. to — n a j b ilo  bi ž iv ljen je?

Nekoč poznal nekoga  sem, 
b il m enda sem  to ja z , 
in g le j kako  sp re m in ja  se obraz 
kot, da zgodilo  bi se na  ukaz, 
postal sem sebi sam  težak  problem .

Z aka j p riv id  mi tv o j b ega  ž iv ljen je , 
z ak a j oči mi tv o je  v p ije jo  se v dušo, 
da po ln ijo  v a rljiv e  mi s ladkosti čašo 
in zdi se mi, da  v ide l nisem  še k ra sn e jšo  
podobo z la tih  s a n j, k i m o je  so trp l je n je .

Ko gledam  te  tako , že ču jem  k lic  davn ine 
odm ev v ih a rjev  ču jem  tam  v d a ljav i 
in v duši m i je  k a k o r v puščavi 
k je r  s e s tra  s re ča  se s tro  lju b ezen  davi, 
k e r  ne  občuti s rca  bo lečine.

In v en d ar v tem  p ro s to ru  b rez  v e se lja  
podim  za m a jsk o  se ra zža rjen o  k resn ico  
v b rezm e jn i v id im  jo  v  d a lja v i k o t resnico , 
ki izg in ila  je  v b re z d an ju  in roparico , 
že zdavnaj za to n e leg a  ž iv ljen ja .

M orda ta noč b rez  zvezd mi bo spoko jna, 
m orda p riv id  mi kodrov  tvo jih  lica  ne bo božal 
na č rno  b i noco j se rad  nebo n a s la n ja l, 
da d ruge  s a n je  b i re sn ičn e  san ja l, 
da v z a r ji z ab le s te la  b i lju b ezen  mi opo jna .

A to je  vse ta k o  k o t da je  konec 
ž iv lje n ja , ki 'že  spi pod razvalino , 
ki zdrsn ilo  je  v g roba  globočino 
kot plaz  z g o ra  v u m irjen o  dolino 
k je r  pesm i d a l slovo je  z adn ji pevec.

O zrl bi se n a za j v ž iv lje n ja  reko, 
ki teče s čaisom k a k o r  tečem  jaz , 
a  ču tim  za sebo j « p e t tv o j obraz, 
ki šel je  m im o m ene k a k o r m raz, 
b rezb rižen  k a k o r v a lček  čez žap-reko. Ij.

Ples.
Ples potnih teles,
dim, duh po razlitem vinu, žvenket stekla.

Ples.
Ples znojnih teles, 
ki drhtijo 
se zvijajo 
v ritmu strasti, 
ki kipi kot neugnan bes.

A jaz gledam skozi kopreno dima 
zgrešeno mladost.

■¿a motnim iteldom
Skozi medle šipe gledal sem obrise tvojega

telesa
in lačen kakor volk sem trepetal.
Razbil bi motno steklo z  golimi rokami 
in ves, in ves se ti predal.

Do onemoglosti me bičaš 
z belino tvojega telesa

na večer.
kadar kot pes se plazim tu pod oknom tvojim  
Razbil bi steklo z  golimi rokami in se te polastil 
Takrat, če nočeš — bodeš moja.

Odlet ii!
Odšel si.
Odšel takrat, ko prvi sneg pobelil je poljane, 
le temno sled stopinj si pustil za seboj.
Odšel si.
Stopinje tvoje je zametel sneg.
Ne boš se vračal več po isti sledi, 
nazaj do mene te ne vodijo poti.

Odšel si.
Pod svežim snegom je ostala tvoja sled, 
a meni le spomin na te.

Pravilno se glasi . . .
V tre tji številki »Emajlirca« je  pri tiskan ju  

članka »Delo delavskega sveta« in  sicer pri 
zadnjem  poglavju, pod naslovom »čisti dobi
ček ustvarja  kolektiv« nastala napaka, ki 
bistveno sprem inja vsebino. V vrsti:
Za izplačilo prem ij

in nagrad 48.500.000 61,333.000
Pravilno se m ora g lasiti:
Ostane za izplačilo 

premij, nagrad
in presežka 48.,500.000 61,333.000

Za odstavkom  ostane za
razdelitev kolektivu 15,900.000
je izpadel naslednji odstavek:

Ta znesek se razume kot bruto vrednost, 
ki jo je izplačati kolektivu ali če govorimo o 
neto izplačilu je okrog 10,000.000 din ali med 
30 % in 40 % plač.

Iz tega popravka je  razvidno, da so m anjši 
zneski neto, večji p a  bru tp  zneski in da je  
v neto znesku 48,500.000 vsebovan tud i p re
sežek (»dobiček za plače«) in ne samo zneski 
že izplačanih nagrad  in prem ij te r  rezervirani 
znesek za izplačilo nagrad in prem ij še  za n a 
slednje mesece.

Med žicarji
Miha vpraša Toneta: »Imaš ogenj?«

»Imam,« reče Tone in  mu da svoj vžigalnik. 
»Imaš kaj tobaka?« »Imam,« pravi Tone in 
mu ponudi mošnjo. »No, potem te  pa prosim  
za pipo.« Tone potegne pipo iz žepa in  jo  po
da Mihi rekoč: »Sedaj pa nehaj, svojih ust 
ti ne -bom posodil!«

Osvežitev spomina
»Le k je sem imel ta k ra t glavo, ko sem  te  

zasnubil?«
»No, če si pozabil, ti povem: n a  m ojih 

p rs ih ...«


